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زمزمه های بازگشت مردِ خاکستری

 ناطق نوری لیدر »جریان سوم«؟
بعد از ۲ سال از آخرین حضور ناطق نوری در جمع سیاسیون و احزاب، دوباره از گوشه و کنار نامش به 
گوش می رسد. زمزمه هایی که تحلیل هایی از بازگشت دوباره او به صحنه سیاست را به دوش می کشد.

»حدس می زنم نظر مقام معظم رهبری آقای ناطق نوری است« ۲5 سال از این جمله ای که مرحوم 
آیت الله مهدوی کنی گفت تا از این طریق جاده ای برای ریاســت جمهوری رئیس مجلس پنجم باز 
شود، می گذرد. سالی که رقابت تمام عیار میان جامعه روحانیت مبارز و مجمع روحانیون مبارز به عنوان 

تقابل سنت و مدرنیته بعد از پیروزی انقلاب اسلامی رقم خورد.
قرن نو نوشت: در طول این دو دهه اتفاقات زیادی رخ داد و دست تحولات، آنقدر زمین و زمان سیاست 
را دگرگون کرد که حالا دیگر هیچ نشــانه ای از آن روزها باقی نمانده؛ دیگر نه از آن رقابت های پر 
حرارت خبری هست و نه از آن صف کشی حامیان مردمی سیاسیون در خیابان؛ رقابت ها هم معنای 
دیگری پیدا کرده اســت و حریفان قدیمی امروز رفیقان صمیمی شده اند؛ البته با کمی چاشنی عزلت 

نشینی.
علی اکبر ناطق نوری، وزیر دولت میرحســین موســوی و محبوب اصولگرایــان در دهه ۷0 یکی از 
مهمترین بازیگران صحنه سیاست ایران در ۴0 سال اخیر است که غبار این تغییرات بر قد و قامتش 

هویداست.
آغاز عزلت نشینی و دل بریدن از راستی ها

نام علی اکبر ناطق نوری به جامعه روحانیت مبارز گره خورده هر چه باشــد او در حلقه موسسین این 
تشــکل قرار دارد؛ تشــکلی که چندان وفادار به صاحبانش نبود و آنها را کنار زد یا دســت کم برای 
ماندنشان روی خوشی نشان  نداد. هرچند اغلب افراد، ماجرای دل خوری های ناطق نوری از هم کیشان 
و هم قطارانش را به سال 88 و انتخابات پر حرف و حدیث آن سال مرتبط می دانند اما به نظر می رسد 
ریشه این دل کندن و دل بریدن را باید در ۴ سال قبل از آن جستجو کرد؛ همان زمانی که تنور نهمین 
انتخابات ریاســت جمهوری حسابی داغ شده بود و اصولگرایان خود را برای کارزاری تمام عیار آماده 
می کردند. همان روزها بود که ناطق نوری »شورای هماهنگی نیروهای انقلاب« را با هدف حمایت از 

»علی لاریجانی« ایجاد کرد تا او را به ساختمان خیابان پاستور برساند.
تصمیمی که با تک روی های محمود احمدی نژاد و طیف همراهان آن روزهای او به سرانجام نرسید و 
همین موضوع باعث شد تا اولین بذر تفرقه در جریان راست کاشته شود. حمایت تمام قد ناطق نوری 
از لاریجانی در آن ســال گویی کینه ای را در دل احمدی نژادی ها قرار داد اما برای تلافی آن ۴ سال 

صبر کرد؛ تا اینکه در بزنگاه انتخابات 88 و مناظره با میرحسین موسوی آن لحظه موعود فرا رسید.
احمدی نژاد از همان دقیقه اول توپخانه  اتهاماتش را به ســمت هاشمی رفسنجانی و علی اکبر ناطق 
نوری که از حلقه های اولیه اصولگرایان ســنتی بودند نشانه رفت. هرچند در آن مقطع انتظار می رفت 
جامعه روحانیت مبارز به حمایت از این عضو خود برخیزد و نســبت به تهمت هایی که در برابر چشم 
میلیون ها نفر آن هم از تریبون رسانه ملی مطرح شد واکنشی نشان دهد اما این انتظار هیچگاه پاسخ 

داده نشد.
ســکوت آن روزها نقطه آغازی برای دور شــدن ناطق نوری از خانه همیشگی اش»جامعه روحانیت 

مبارز« بود.
مرد خاکستری انتخابات

پرده نشینی ناطق نوری که بعد از انتخابات 88 از لیست سیاه اصلاح طلبان خارج شده بود و حالا لقب 
»شیخ نور« را گرفته بود تا سال ۹۲ ادامه داشت و وقتی دو جریان تصمیم گرفتند با هم هم کاسه شوند 
تا رقیب مشــترک یعنی اصولگرایان رادیکال را کنار بزنند، ناطق نوری هم مانند هاشمی رفسنجانی، 
حسن روحانی و علی لاریجانی و رقیب قدیمی اش یعنی خاتمی، به حلقه بازیگردانان انتخابات پیوست.

سال ۹۶ هم دوباره سناریو تکرار شد و سران دو جریان کنار هم آمدند با این تفاوت که یار کلیدی شان 
یعنی »هاشــمی رفســنجانی« چند ماه قبل از انتخابات دار فانی را وداع گفت و نیاز بود تا در میان 
معتدلین کسی به جای او ایفای نقش کند؛ موضوعی که باعث شد همه نگاه ها به سمت ناطق نوری 

بچرخد.
شوک بعد از 1۰ سال

مهر ماه ۹8 بود که خبر حضور ناطق نوری در جلســه روحانیت مبارز منتشر شد. خبری که کم مانده 
بود چشــم ها از تعجب بیرون بزند. به هر حال در طول 10 ســال گذشته هربار که جامعه روحانیت 
مبارز از ناطق نوری دعوت کرد تا به جلسات برگردد، این دعوت از سوی او بی پاسخ مانده بود اما در 
فاصله چندماهه تا انتخابات مجلس یازدهم و در گیروداری که اصولگرایان هنوز به ســازوکار وحدت 
هم نرســیده اند اولین شوک از سوی جامعه روحانیت و شخص ناطق نوری به فضای انتخابات وارد 
شــد. حضوری که بسیاری را خوشحال کرد و البته بودند آنهایی که ابروهایشان از نگرانی و ناراحتی 
گره خورد. همان ها که از ســال 8۴ بنای تقرفه را در جریان اصولگرا گذاشــتند و پشت پا به بزرگان 
این جریان زدند.مصباحی مقدم و رضا اکرمی درباره این دعوت و این حضور ناطق نوری گفته بودند: 
با ورود ناطق نوری به جلسه روحانیت مبارز بعضی از اعضای آنقدر خوشحال شدند که شعار »یار امام 
خوش آمد« در زمان حضور ناطق نوری در جلسه سردادند. روایت ها اما می گویند فضای آن روز جامعه 
روحانیت تنها حمایت از ناطق نبوده بلکه طیفی از اعضای این تشکل تلاش داشتند تا با فشار بر آیت 
الله موحدی کرمانی مانع حضور ناطق در جلســه جامعه روحانیت شوند، تلاشی که به سرانجام نمی 
رســد.البته این رفت و آمدها و حضور در جلسه جامعه روحانیت مبارز چندان دوامی نداشت به همان 

یک جلسه ختم شد.
بازگشت دوباره یا ادامه پرده نشینی

بعد از ۲ سال از آخرین حضور ناطق نوری در جمع سیاسیون و احزاب، دوباره از گوشه و کنار نامش به 
گوش می رسد. زمزمه هایی که تحلیل هایی از بازگشت دوباره او به صحنه سیاست را به دوش می کشد؛ 
اولین زمزمه ها از بهمن ماه 1۴00 شــروع شــد همان زمانی که خبری درباره جلسه حسن روحانی، 
خاتمی، باهنر و ناطق نوری منتشر شد و علیزاده طباطبایی عضو شورای مرکزی جزب کارگزارن این 
جلسه را صلاح و مشورتی در راستای ایجاد دولت سایه معرفی کرد. چند ماه بعد از آن دورهمی حضور 
ناطق نوری در مجمع سراسری جامعه اسلامی مهندسین که دبیرکل آن محمدرضا باهنر است شرکت 
کرد.البته این پایان حرف و حدیث ها نبود و مدتی قبل ماجرای جلســه ولنجک ورد زبان رسانه های 
اصولگرا شد؛ جلسه ای که گفته می شد با حضور روحانی، خاتمی، ناطق نوری و سید حسن خمینی در 

منزل حسن روحانی برگزار شده بود.
این زمزمه ها آنقدر زیاد شد تا اینکه گمانه زنی ها به سپردن لیدری جریان سوم که می تواند متشکل از 
ائتلاف اصلاح طلبان و اصولگرایان معتدل باشد، در محافل سیاسی تقویت شد؛ البته حسین مرعشی 
دبیــرکل حزب کارگزاران صحت این گمانه زنی هــا را رد می کند و با مطرح کردن اینکه این دیدارها 
گعده های آخوندی اســت، به قرن نو می گوید »با اطلاع می گویم ناطق نوری آمادگی بازگشــت به 

سیاست را ندارد«.

مجلس به دنبال راهپیمایی مجاز معترضان
آصفری ، عضو کمیسیون شوراها و امور 
داخلی کشــور می گوید : به طور مثال، 
اعتراض بازنشسته ها و معلمان حق است، 
ولی باید افراد غیرمرتبط را از این صنف ها 
جدا کرد. از این رو در کمیسیون شوراها و 
امور داخلی کشور، در حال بررسی طرحی 
هستیم که اجازه راهپیمایی با مجوز را به 

معترضان بدهیم.
محمدحســن آصفــری نماینــده اراک 
معتقد اســت، هم مجلــس و هم دولت 
متوجه شــده اند که فشار تورم بسیار زیاد 
اســت و به تبع آن، ســفره مردم نسبت 

به گذشــته خیلی کوچک شده است. او 
می گوید: بخشــی از فضای ایجاد شــده 
به تحریم هــای بین المللــی علیه ایران 
برمی گردد و بخشــی دیگر آن، داخلی و 
به خاطر تصمیمات نپخته ای است که از 

گذشته تا امروز گرفته شده است.
عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی 
کشور می گوید: دولت گذشته هم، همه را 
معطل برجام و برداشتن تحریم ها کرد و 
هیچ گاه لایحه ای را به مجلس در جهت 
اصلاح ساختار اقتصاد و جراحی اقتصادی 
نفرســتاد. اگر این روند از گذشته به مرور 

آغاز می شد، اکنون شــاهد این حجم از 
فشار بر زندگی مردم نبودیم.

آصفــری در پاســخ به اینکه مماشــات 
مجلــس با دولت تــا چه زمانــی ادامه 
خواهــد داشــت؟ گفت: بــه اعتقاد من، 
دولت تاکنون در نظــارت بر کار دولت، 
کوتاهی نکرده است. تذکر، سوال و حتی 
اســتیضاح هایی که در دســتور کار است 
این گواه را می دهد. با این تفاسیر، دولت 
هم متوجه برخی مســائل شده است و از 
این رو، ســرعت جراحی اقتصادی را کم 

کرده است.

نماینده اراک در واکنش به فضای امنیتی 
کشور که به تبع اعتراضات مردمی شکل 
گرفته اســت، گفت: اعتراض به وضعیت 
اقتصــادی حاکم بر جامعه و اساســاً هر 
اعتراضی که بدون ســلاح باشــد، اجازه 
آن در قانون اساســی دیده شــده است. 
شایسته نیســت فردی به نفسِ اعتراض 
موضوعی  کند.  اعتراض  مســالمت آمیز، 
که نگرانی ها را زیاد کرده، حضور افرادی 
اســت که بعضاً شکم شان سیر است، اما 
در این اعتراضات مردمی و صنفی، دنبال 

سوءاستفاده هستند.

وی می گویــد: به طور مثــال، اعتراض 
بازنشســته ها و معلمان حق اســت، ولی 
بایــد افراد غیرمرتبــط را از این صنف ها 
جدا کرد. از این رو در کمیسیون شوراها و 
امور داخلی کشور، در حال بررسی طرحی 
هستیم که اجازه راهپیمایی با مجوز را به 
معترضان بدهیم. حتی می خواهیم فضایی 
را ایجاد کنیم که محل تجمع را هم خود 
معترضان پیشنهاد کنند. اگر این موضوع 
به قانون تبدیل شود، فضای امنیتی کمتر 
می شود، زیرا سوءاستفاده گران را می توان 

از معترضان واقعی تشخیص داد.

سیاست داخلی

سه موضوع حل نشده ایران و آمریکا
رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس : بیشتر و کمتر از برجام نمی خواهیم

بنظرمــی آِّید که نتایج مذاکــرات دوحه 1 بعد از 
تجزیه و تحلیل در پایتخت ها  و همچنین ســفر 
آقای بایدن به منطقه  ،آشــکار خواهد شد . البته 
برخی گزارشــات حاکی اســت که آقای بایدن 
در ســفر به منطقه مرتکب اشــتباهات تاریخی 
و راهبردی خواهد شــد ، زیرا به نظر می رســد ، 
گزارشاتی که از وضعیت منطقه برای آقای بایدن 
تهیه کرده اند،  گزارش های نادرســت و گمراه 

کننده ای است.
جواد مرشدی : چند ماهی بود که از مذاکرات وین 
خبری نبود، مذاکراتی که در پی کشــمکش های 
تهران- واشنگتن بر سر برخی مسائل باقی مانده 
در مذاکرات، متوقف شــده بود با ســفر »انریکه 
مورا« معاون مسؤول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
با هدف شکست بن بست مذاکرات ایران و ۴+1 
به ایران رنگ و بوی تازه ای به خود گرفت .پیرو 
این سفر»جوزپ بورل« مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا نیز هفته گذشته به تهران آمد و نوید 

یک راه حل میانه را داد.
در هر حال این دور از مذاکرات غیرمستقیم آمریکا 
و ایران از طریق اتحادیه اروپا ، سه شنبه گذشته در 
دوحه)پایتخت قطر( آغاز و چهارشنبه پایان یافت. 
پس از پایان این نشســت منابــع غربی و برخی 
مقامات ارشــد امریکایی از عدم حصول نتیجه در 

این دو روز گفتند .
خبر آنلاین در گفت و گو با وحید جلال زاده رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
یازدهم به بررســی علت های به نتیجه نرسیدن 

این نشست پرداخته است که در پی می خوانید :
چهار ماه پــس از توقف مذاکرات وین 
،هفته گذشــته نشستی در دوحه برگزار 
شد که به نتیجه نرسید ،چرا این نشست 
بی نتیجه ماند؟ آنها چه می گفتند و ما چه 

می خواستیم؟
مذاکرات در اسفند ماه سال گذشته تقریبا به یک 
نقطه مطلوب دو طرف رسیده بود و طرفین آماده 
توافق بودند .متاسفانه در جلسات آخر ، آمریکایی 
ها زیر میز زدند و از پذیرش دو سه مورد از توافقات 
قبلی ، امتناع کردند و خواستار تغییراتی تازه شدند.

همان بحث بازگشــت لیســت اسامی 
تحریمی ها و تضمین های مورد نظر ما؟

بله ، توافق شــده بود تعــدادی از نهادها و افراد 
حقیقی و حقوقی از لیست قرمز تحریم خارج شوند 
، اما تغییر موضع دادند و گفتند ممکن است آنها را 

دوباره به فهرست تحریمی ها بازگردانیم .
در بحث تضمین ها نیــز آمریکایی ها، پذیرفته 
بودند یک بازه زمانی برای تضمین انتفاع اقتصادی 
در توافق قید شود اما در جلسات آخر مذاکرات وین 
) اسفند ماه( دراین مورد هم تغییر موضع دادند. این 
بدعهدی ها سبب شدکه ابتدا آقای رابرت مالی و 

سپس آقای باقری وین را ترک کنند.
چه تحولی رخ داد که باوجود این چالش 
ها ، مذاکرات پــس از چهار ماه وقفه ، 

دوباره از سر گرفته شد؟
بعد از ســفرهای آقایان مــورا و بورل به تهران و 
پایتخت برخی از کشــورها و انجــام مکاتبات ، 
مذاکرات به شــکل دیگری و نصفــه نیمه ادامه 

داشت .جمهوری اسلامی هیج وقت از مذاکرات 
فرار نکــرده ، بنابراین ، آمادگــی برای مذاکرات 
محدد را البته نه در ویــن و نه در آن قالب قبلی 
بلکه در دوحه قطر و در شــکل جدید اعلام کرد. 
بنا شد دیپلمات های ما با آقای مورا مذاکره کنند 
و ایشان نتایج مذاکرات را به آقای مالی در دوحه 

منتقل کند .
با  نتوانســت  موضوعاتی  در چه  ایران 

امریکایی ها به تفاهم برسد؟
با آمریکایی ها در ســه موضوع به تفاهم و توافق 
نرســیدیم یکی بحث تضمین ها بود که عرض 
کردم ،در این بخش ، آمریکایی ها، می بایست ، 
تضمین می دادند حداقل تا پایان دوره بایدن انتفاع 
اقتصادی جمهوری اسلامی برقرار خواهد بود اما 
متاسفانه توانایی اینکار را ندارند . نکته دوم بحث 
پادمان بود، ما در مذاکرات اسفند ماه با غربی ها به 
این تفاهم رسیده بودیم که با آژانس در رد و بدل 
متون و سوال و پرسش و پاسخ جمهوری اسلامی 
به توافق برســیم تا در خرداد ماه و در اجلاســیه 
شــورای حکام بحث پادمانی ما حل و فصل شود 
و پرونده مختومه شــود که خُب دیدیم ، نه فقط 
این اتفــاق نیافتاد بلکه آژانس و شــورای حکام 
علیه جمهوری اسلامی قطعنامه صادر کرد، البته 
محتوای قطعنامه ملایم بود اما جمهوری اسلامی 
همین را هم برنتابید و ما در دوحه تاکید کردیم ، 
بحث پادمان باید پایان یابد. بحث سوم هم همین 
لیست قرمز تحریمی هاست که جمهوری اسلامی 
تاکید دارد ، افراد حقیقی و حقوقی که تفاهم شده 
از لیست حذف شــوند ، دیگر نباید به بهانه های 

دیگری ، مجددا به لیست قرمز بازگردانده شوند.
الهدی  علم  به سخنان  بیگدلی  واکنش 

درباره نمازشب خواندن باقری کنی

آمریکایی ها مدعی هســتند جمهوری اسلامی 
حرف جدیدی نزده و حــرف های قبلی را تکرار 
کرده ، در حالی که ما همین موضوعات را با آقای 
مورا و آقای بورل و 1+۴ مطرح کرده بودیم و گفته 
بودیم اگر جمهوری اسلامی از این مذاکرات انتفاع 
اقتصادی به دست نیاورد ، اصلا نقض غرض است 
و رفتن ما به مذاکرات اصلا هیچ سودی به حال 
جمهوری اســلامی ندارد . ما نه بیش تر از برجام 
می خواهیم و نه به کمتر از برجام راضی می شویم 
. حالا ، آمریکایی ها باید اراده سیاســی خودشان 
را نشــان دهند و درخواست های بحق جمهوری 
اسلامی را در قالب مذاکرات وین و برجام بپذیرند.

خاموش کردن دوربین های پادمانی در 
ناکامی مذاکرات دوحه تاثیر گذار بود؟

نه، این دوربین ها در مذاکرات دوحه تاثیر منفی در 
تصمیمات دو طرف نداشت . طبق قانون راهبردی 
لغو تحریم های مجلس ما یک بازه زمانی را برای 
دولت مشــخص کرده بودیم کــه اگر تحریم ها 
در آن بازه زمانی لغو نشــود به اقدامات یکجانبه 
و داوطلبانه ایــران در پروتکل الحاقی پایان دهد 
.جمهوری اسلامی ، حُسن نیت نشان داد و با این 
پیش فرض که ممکن اســت مذاکرات به نتیجه 
برسد ، دوربین ها را در مدت زمان مشخص شده 
، جدا نکرد و تصویر بــرداری ادامه یافت و البته 
تصاویــر را در اختیار آژانس قــرار ندادیم . ما در 
حال طی کردن یک پروســه با آژانس هستیم اما 
این پروسه ، جداگانه است و ارتباطی به مذاکرات 
دوحه نداشت . ما از حق قانونی خودمان استفاده 
کردیم ،پروتکل داوطلبانه اســت و این حق اولیه 
ما بــوده که در مقابل اقدامات خصمانه آژانس در 
نپذیرفتن درخواست های بحق ایران ، دسترسی 
های دوربین ها را قطع کنیــم و دوربین ها را از 

محل شان جدا کنیم .
قطعنامــه آژانس ،جمهوری اســلامی را به یک 
موضعی رساند که اقدامات متقابلی را انجام دهد 
که به مذاق غربی ها خیلی خوش نیامد و آن پایان 
تصویر برداری دوربین های پادمانی بود.هر چند ما 
تصاویــر را به آژانس نمی دادیم اما دوربین ها به 
تصویر برداری خودشان ادامه می دادند و فایل آنها 
در جمهوری اســلامی محفوظ بود . اقدام دیگر ، 
بکار گیری نسل جدید سانتریفیوژها در نطنز بود 
که غربی ها نسبت به آن نیز واکنش نشان دادند .

به عنوان رئیس کمیســیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس ، چشم انداز 
آینــده برجام را چگونه مــی بینید . آیا 
جمهوری اســامی به نتیجه مطلوب و 

دلخواه خود خواهد رسید؟
این سوال خوبی است ، نماینده آمریکا در سازمان 
ملل چنــد روز پیش اعلام کرد کــه امریکا می 
خواهد تحریم ها را لغو کند و جمهوری اسلامی 
به تعهدات خودش برگردد،این، همان حرفی است 
که جمهوری اسلامی بارها بیان کرده که آمریکا 
باید تحریم ها را لغو و انتفاع اقتصادی کشورمان 
را حداقل تا پایان دوره ریاســت جمهوری بایدن 
تضمین کند و اگر این شــروط برآورده شــود ، 
جمهوری اســلامی نیز همانگونه که بارها اعلام 
کرده به تعهدات برجامی خود باز خواهد گشــت . 
اما امریکایی ها در جلسات مذاکراتی متاسفانه ، تن 

به این تعهدات نمی دهند .
اگر امریکا اراده سیاســی برای برگشت به برجام 
نداشته باشد قطعا این مذاکرات به نتیجه مطلوب 
دو طرف نخواهد رســید . اکنون ، توپ در زمین 
امریکایی هاست ، کاخ سفید در موضع گیری های 
رسمی از بازگشت به برجام و پذیرش الزامات آن 

مانند لغو تحریم ها سخن می گوید اما در مذاکرات 
برجامی جاضر نیست ، تضمین بدهد که اعضای 
خارج شــده از لیســت قرمز را مجددا به لیست 
بازنگرداند و مسائل پادمانی جمهوری اسلامی هم 
طبق توافقاتی که با آژانس داشتیم حل شود. اگر 
این مواع ، رفع شــوند به توافق خواهیم رسید اما 
اگــر امریکایی ها بخواهند با همین رویکرد ادامه 
دهند و گمان کنند جمهوری اســلامی از مواضع 
خود ، عقب خواهد نشســت ، قطعا مذاکرات به 

نتیجه نخواهد رسید.
با توجه به شرایط موجود بنظر شما دور 
بعدی مذاکرات چه زمانی انجام خواهد 

شد ؟
بنظرمــی آِّید که نتایج مذاکــرات دوحه 1 بعد از 
تجزیه و تحلیل در پایتخت ها و همچنین ســفر 
آقای بایدن به منطقه ،آشــکار خواهد شد . البته 
من همیــن جا فرصت را غنیمت می شــمرم و 
عرض می کنم که بعضی از گزارشات حاکی ازاین 
اســت که آقای بایدن در سفر به منطقه مرتکب 
اشــتباهات تاریخی و راهبردی خواهد شد ، زیرا 
به نظر می رسد ، گزارشاتی که از وضعیت منطقه 
بــرای آقای بایدن تهیه کــرده اند، گزارش های 
نادرست و گمراه کننده ای است. بنابراین ، توصیه 
می کنیم دســتگاه دیپلماسی آمریکا ، بایدن را از 
تکرار اشتباهات گذشته روسای جمهور آمریکا در 

مورد جمهوری اسلامی بازدارند.
زمــان دقیقی بــرای آغــاز دور بعدی 
 مذاکــرات ، قابل اعام یــا گمانه زنی 

است ؟
خیــر . گویا، آقای بایدن طی یکی دو هفته آینده 
به منطقه سفر می کند اما نمی توان زمان دقیقی 

برای آغاز دور بعدی مذاکرات اعلام کرد.

511/1ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رسمی . نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/۲0 و برابر رای شماره 
1۴01۶030۶00۶001۴۷5 هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبــت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای ســید محمد 
حســینی فرزند ســید جواد به شماره شناســنامه 31۶۲8 صادره از  تربت حیدریه نسبت به 
ششدانگ یکباب مغازه  به مساحت 1۴ متر مربع ) چهارده مترمربع( قسمتی از پلاکـ  ۲۴۴۹  
فرعی از اراضی شــاهده پلاک  1۲۹  اصلی دهســتان اربعه واقع در خراسان رضوی بخش 
یک حوزه ثبت ثبت ملک تربت حیدریه خریداری از مالک رســمی حسین قربان زاده محرز 
گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد ســند رســمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 
روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع 
به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید 
و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول 
به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا 
معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 
صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴01/۴/1۲. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴01/۴/۲8
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه
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سرانجام افزایش حقوق بازنشستگان چه شد؟

سکه یک روزه ۹۰۰ هزار تومان گران شد!

یک کارشــناس بازار کار با انتقاد به طولانی 
شــدن روند افزایــش حقوق بازنشســتگان 
می گویــد: قانــون در کشــور بــرای همه 
فصل الخطاب اســت. ریاســت مجلس نباید 
حقــوق کارگــران و بازنشســتگان را فدای 
مصلحت هــای دولتی و حاکمیتی و ارتباطات 

جناحی در کشور کند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل 
از خبرآنلاین؛ 3 ماه و نیم از ســال گذشــت، 
اما هنوز تکلیف افزایش حقوق بازنشســتگان 
روشن نشــده اســت؛ این در حالی است که 
بازنشســتگان و مســتمری بگیران، معــاش 
براساس قیمت های جدید پرداخت  را  زندگی 

می کنند.
دعــوای بازنشســتگان تامیــن اجتماعی و 
هیــات دولــت از زمانی آغاز شــد که هیات 
دولت برخلاف مصوبه هیات مدیره ســازمان 
تامین اجتماعی، حقوق بازنشســتگان ســایر 
ســطوح بگیر را به جــای 38 درصــد، تنها 
10 درصــد افزایش داد. واکنش سراســری 
بازنشستگان معترض باعث شد تا کمیسیون 
تطبیــق مقررات مجلس موضوع را بررســی 
کند. به ایــن ترتیب، در نهایت مجلس جانب 

بازنشستگان را گرفت و رای به ابطال مصوبه 
هیات دولت داد.این وضعیت مبهم بعد از آن 
به وجود آمد که دبیرخانه شورای اطلاع رسانی 
دولت مدعی شــد که تا زمانی که شــخص 
رییس مجلــس این موضــوع را به صورت 
رسمی ابلاغ نکند، نظر هیات تطبیق مقررات 
جنبه مشورتی خواهد داشت و تغییر مصوبه به 

استناد این نظر الزام آور نیست.
در این میان، هشــتم تیرماه نیز بعد از خاتمه 
نشســت هیات دولت، علی بهادری جهرمی 
مدعی شــد که دولــت در ارتبــاط با حقوق 
بازنشستگان تامین اجتماعی با هیات تطبیق 
در مــراوده و ارتباط اســت و بــه ابهامات و 

سوالات این هیات پاسخ داده است.
ســخنگوی دولت در عین حال گفت افزایش 
حقوق بازنشســتگان تامین اجتماعی ابتدا در 
لایحه بودجه ده درصد بوده و بعد ســازمان 
رقــم را افزایش داده امــا پرداختی ها باید در 

محدوده ی توان باشد.
حقوق بازنشستگان را فدای مصلحت های 

جناحی نکند
این اختلافات، حمید حاج اسماعیلی،  با وجود 
کارشناس بازار کار در گفت وگو با خبرگزاری 

خبرآنلاین درباره عقب افتادن افزایش حقوق 
بازنشســتگان می گویــد: متاســفانه با وجود 
گذشــت حدود ۴ مــاه از ســال جدید، هنوز 
موضوع مطالبه افزایش حقوق بازنشســتگان 
تامین اجتماعی سرانجام کامل و درستی پیدا 
نکرده است. در واقع همچنان بازنشستگان و 
کارگران به تغییر مصوبات شــورای عالی کار 

در دولت اعتراض دارند.
وی می افزاید: مطالبه کارگران و بازنشستگان 
علاوه بر جبــران تــورم و گرانی های اخیر، 
تقاضایی کاملا قانونی است که براساس ماده 
۴1 قانون کار و مواد ۹۶ و 111 قانون تامین 
اجتماعی، در شورای عالی کار و هیات امنای 

سازمان تامین اجتماعی تصویب شده است.
این کارشــناس بــازار کار تصریــح می کند: 
خوشبختانه کمیسیون تطبیق مقررات مجلس، 
تصمیم دولت در تغییر مصوبه افزایش حقوق 
بازنشســتگان تامین اجتماعــی را غیرقانونی 
دانسته و از دولت خواسته تا آن را ابطال کند.

حاج اســماعیلی عنوان می کنــد: دولت هنوز 
حاضر به تمکین قانون نیست. متاسفانه طی 
روزهای گذشــته سخنگوی دولت با توجیه از 

اجرای قانون، شاخه خالی کرده است.

وی در ادامه می گویــد: اقدام دولت برخلاف 
رویه مرسوم و چارچوب های قانونی در کشور، 
تغییر مصوبه شــورای عالی کار را براســاس 
توجیهــات هیــات دولــت و مصلحت های 

تصمیم گیری شده در دولت تغییر داده است.
این کارشــناس بــازار کار می افزاید: در حال 
حاضر توپ در زمین مجلس اســت و رییس 
مجلس باید نظر کمیسیون تطبیق مجلس را 
به دولت برای ابطال مصوبه دولت ابلاغ کند.

حاج اســماعیلی متذکــر می شــود: قانون در 
کشور برای همه فصل الخطاب است. ریاست 

مجلس نباید حقوق کارگران و بازنشســتگان 
را فدای مصلحت هــای دولتی و حاکمیتی و 

ارتباطات جناحی در کشور کند.
وی تاکید می کند: ســکوت و طولانی شدن 
نظر دولت در خصــوص مصوبه هیات دولت 
باعث اعتراضــات و انتقادات بازنشســتگان 
و کارگران شــده اســت. امیدواریــم به این 
انتظارات پاســخ داده شــود و کاملا صریح و 
شــفاف در خصوص تطبیق مصوبه دولت با 
نظر کمیسیون تطبیق مجلس، این مصوبه را 

برای ابطال به دولت ابلاغ کند.

در حالی که انتظار می رفت قیمت طلا و ســکه 
یک کانــال دیگر عقب بنشــیند، ورق در بازار 
برگشت و روند قیمت ها صعودی شد. در آخرین 
روز معاملاتی این هفته، قیمت سکه تمام بهار 
آزادی ۹۲0 هــزار تومان افزایش یافت و به 15 

میلیون و ۴00 هزار تومان رسید.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
تجارت نیوز، ورود مجددا ســکه به میانه کانال 
15 میلیــون تومانی در حالی اســت که قیمت 
سکه در هفته گذشته تا 1۴ میلیون و ۲00 هزار 
تومان هم رسیده بود و بســیاری معتقد بودند 
اخبــار امیدبخش برجامی می تواند ســکه را به 

کانال 13 میلیون تومانی هدایت کند.
قیمت طلا هم روز گذشــته ۹ تیــر ماه، 100 
هزار تومان افزایــش یافت و به یک میلیون و 
۴33 هزار تومان رســید. قیمت سکه تمام بهار 
آزادی طرح هم افزایش قابل توجهی داشــت و 
به 1۴ میلیون و ۴50 هزار تومان رسید. نیم سکه 
هشت میلیون و 350 هزار تومان، ربع سکه پنج 
میلیون و 300 هزار تومان و ســکه یک گرمی 

سه میلیون و 100 تومان شد.
بازار جهانی، ترمز قیمت طلا را می کشد؟

بر خلاف بازار داخل کــه روند قیمت ها در آن 

فزایشــی بود، قیمت انس جهانی طلا دو دلار 
کاهش پیدا کرد و به هزار و 813 دلار رسید.

ســوالی که وجود دارد این اســت که در هفته 
آینده قیمت طلا و سکه به چه سمتی می رود؟ 
دو عامــل بر قیمت طلای داخلی اثر می گذارد، 

یکی نوســانات نرخ ارز و دیگری قیمت جهانی 
طلا.قیمت دلار در بازار آزاد ظرف یک روز رشد 
قابل توجهی داشــت و همین مساله بر افزایش 

قیمت طلا و سکه هم اثرگذاشت.
پیش بینی هــا می گفــت عاملی کــه می تواند 

قیمــت دلار را مهار کند، مذاکــرات برجامی و 
توافق اســت. اما مذاکــرات دوحه بدون نتیجه 
امیدوارکننده ای پایان یافت و فعلا مشــخص 
نیست مذاکرات جدید چه زمان شروع می شود 

و چقدر به نتیجه نزدیک می شود.

اما شواهد حاکی از این است که اگر قیمت دلار 
افزایــش پیدا نکند، بعید اســت که ظرف هفته 
آینده کاهش داشته باشد. بر این اساس می توان 
انتظار داشت طلا و سکه هم دنباله روی قیمت 

دلار باشند.
پیش بینی قیمت طلا و سکه هفته آینده

امــا از طرف دیگر، پیش بینی ها می گوید قیمت 
جهانــی طلا نزولی اســت. اما بعید اســت که 
کاهش چند دلاری قیمت طلای جهانی بتواند 

قیمت طلا در بازار ایران را کاهشی کند.
کارشناسان روز گذشــته اعلام کرده بودند که 
اگر قیمت ســکه محــدوده 1۴ میلیون و 500 
و 1۴ میلیون و 800 هزار تومان را پشــت سر 
بگذارد، ورود سکه به کانال 15 میلیون تومانی 
حتمی اســت. این پیش بینی محقق شد و سکه 

به 15 میلیون و ۴00 هزار تومان رسید.
حالا گفته می شود اگر سکه بتواند چند روزی در 
بالای کانال 15 میلیون تومان بماند،  باید منتظر 
رشــد بازار طلا و سکه باشیم. اما اگر قیمت  به 
زیر 15 میلیون تومان برگردد، با شکســت بازار 

مواجه می شویم و بازار اصلاح می خورد.
بر این اساس باید مرز 15 میلیونی سکه را رصد 

کرد تا بتوان آینده طلا را پیش بینی کرد. 

درخواست افزایش قیمت رب گوجه و تن ماهی
سندیکای صنایع کنســرو در نامه ای به 
معــاون اول رئیس جمهوری خواســتار 
حذف قیمت گذاری پیشــینی رب گوجه 
فرنگی و کنســرو ماهی تــن یا افزایش 

قیمت منطقی این کالاها شدند.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از ایســنا، طبق اعلام سندیکای 
صنایع کنســرو در این نامه، بر اســاس 
تصمیمات جلســه 8 آبان 1۴00  ســتاد 

تنظیم بازار کشور، دو محصول کنسرو ماهی تون و کنسرو رب گوجه فرنگی مشمول قیمت 
گذاری پیشینی شــده، این در حالی است که دولت هیچ کنترل و نظارتی بر روی مواد اولیه 
این دو محصول نداشــته و اساساً امکان چنین نظارتی نیز وجود ندارد. به عنوان مثال قیمت 
ماهی تون صید داخل طی یکماه گذشته بیش از 50 درصد افزایش داشته است. این در حالی 
اســت که ستاد تنظیم بازار ســقف قیمت مصرف کننده برای کنسرو ماهی تون 180 گرمی 

ساده را 35 هزار تومان تعیین کرده است.
این تشــکل بخش خصوصی معتقد است چنانچه قرار باشــد ضوابط مصوب هیئت تعیین و 
تثبیت قیمت ها برای عوامل زنجیره توزیع و عرضه رعایت شــود، قیمت تولید کننده کنسرو 
ماهی تون باید ۲۷ هزار و ۶۶0 تومان در نظر گرفته شود. حال آنکه با توجه به افزایش قیمت 
مواد اولیه، نهاده ها و هزینه های تولید، قیمت تمام شده این محصول در خوشبینانه ترین حالت 

۲۹ هزار و 500 تومان است.
 در این نامه به قیمت کنســرو رب گوجه فرنگی نیز  اشــاره شده که طبق اعلام سندیکای 
صنایع کنسرو، با در نظر گرفتن قیمت کنونی مواد اولیه و با احتساب مالیات بر ارزش افزوده، 
بایــد قیمت تولید کننــده ۴3 هزار تومان و قیمت مصرف کننده  5۴ هزار و ۹00 تومان درج 
شــود، که با نرخ کنونی تولید کننده 31 هزار و 500 و مصرف کننده 3۹ هزار و 800 تومان 

قابل قیاس نیست و این موضوع، تولید کننده را متحمل زیان کرده است.
این تشکل هشــدار داده که نتیجه این امر، کمبود کالا و آشفتگی بازار و عرضه کالای غیر 

استاندارد خواهد بود.
ســندیکای صنایع کنسرو در پایان از رئیس ستاد تنظیم بازار کشور خواسته این دو محصول 
از شــمول قیمت گذاری پیشینی خارج شــود یا دست کم در کوتاه ترین زمان اجازه افزایش 

قیمت منطقی برای آنها صادر شود.

بانک مرکزی:خدمات بانکی به اتباع خارجی 
مجاز ارائه می شود

بانک مرکزی با اشاره به برخی مطالب در 
بانکی  ارائه خدمات  خصوص محدودیت 
به اتبــاع خارجی، اعلام کــرد: خدمات 
مبتنی بر کارت و خریــد اینترنتی برای 
کلیه اتباع خارجی در دســترس اســت 
و ســایر خدمات بانکی پــس از دریافت 
اطلاعــات هویتــی از مراجع ذی صلاح 

ارائه خواهد شد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 

نقل از ایرنا، »مصطفی قمری وفا« مدیر روابط عمومی بانک مرکزی در توئیتی نوشت: پیرو 
انتشــار برخی مطالب در خصوص محدودیت ارائه خدمات بانکی به اتباع خارجی، به اطلاع 
می رســاند خدمات مبتنی بر کارت، خرید اینترنتی و انتقال وجه از طریق پایا )تا ســقف 100 

میلیون ریال( برای کلیه اتباع خارجی همچنان در دسترس است.
وی افزود: همچنین طی روزهای آتی و پس از دریافت اطلاعات هویتی اتباع مجاز از »مراجع 

ذیصلاح«، سایر خدمات بانکی به اتباع خارجی مجاز ارائه خواهد شد.

روغن رکورددار افزایش قیمت اقلام خوراکی 
شد

مرکز آمــار نرخ اقــلام خوراکی مناطق 
شــهری در خردادماه امســال را منتشر 
کرد و براین اســاس روغن نباتی و مایع 
بیشــترین و گوشت گوســفند کمترین 

افزایش بها را داشتند. 
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایرنا، براســاس گزارش مرکز آمار 
در گروه نان و غلات اقلام »ماکارونی« 
با 5۶.1 درصد ،« شــیرینی خشک » با 

۲۷.۶ درصد و » رشــته آش » با ۲5.5 درصد بیشــترین افزایش قیمت را نسبت به ماه قبل 
داشته اند.

در گروه گوشــت قرمز، ســفید و فرآورده های آن ها، اقلام »مرغ ماشــینی« با 3۲.5 درصد، 
»گوشت گاو یا گوساله« با 1۶.0 درصد و »گوشت گوسفند«  با ۷.۴ درصد بیشترین افزایش 

قیمت را نسبت به ماه قبل داشته اند.
»روغــن نباتی جامــد« با ۲۴۷.۲ درصد و » روغن مایع » بــا ۲33.8 درصد و » پنیر ایرانی 
پاســتوریزه » با 55.۷ درصد بیشــترین افزایش قیمت را در گــروه لبنیات، تخم مرغ و انواع 

روغن ثبت کردند. 
» خربزه » با 31,1 درصد، » هلو« با ۲۲.۷ درصد در گروه میوه و خشــکبار بیشترین افزایش 
نرخ و بیشترین کاهش قیمت نسبت به ماه قبل مربوط به هندوانه با منفی ۲.۴ درصد است. 
در گروه ســبزیجات و حبوبات بیشترین افزایش قیمت نسبت به ماه قبل مربوط به » هویج 
فرنگی »  با ۲8.5 درصد، »بادمجان« با 13.8 درصد و » سیب زمینی » با 13.5 درصد است. 
»ســس مایونز« با ۲۷,۷ درصد و »قند« با 18.۹ درصد در گروه قند و شــکر، آشامیدنی ها و 

سایر خوراکی ها بیشترین افزایش قیمت نسبت به ماه قبل است. 

همتی: به جای استناد به دروغ، به فکر 
کارآمدی دولت باشید

رییس کل اســبق بانک مرکزی 
و  تخریب هــا  بــه  انتقــاد  در 
تحلیل هــای رســانه های حامی 
دولــت، گفت: خــوب می دانند 
ایــن تحلیل ها، نه روند اقتصاد و 
می کند  اصلاح  را  مردم  معیشت 
و نــه نتیجه نظرســنجی ها را. 
بهتر است فکری برای کارآمدی 
دولت و جلب اعتماد مردم بکنند.

بــه گــزارش روزنامــه »صبح 
امــروز«، عبدالناصــر همتی در 

تازه ترین یادداشــت در اینستاگرام نوشــت: به نظر تخریب ها و تحلیل های رسانه های حامی 
دولت برای توجیه عملکردشان با استناد به مطالب جعلی، تحریف شده و دروغ مرتبط با من 
تمامی ندارد.وی افزود: در این شرایط دشوار زندگی مردم، آن گونه خبرها و تحلیل ها نمی تواند 

توجیه کننده خروجی سیاست ها و تصمیمات اقتصادی دولت باشد.
رییس کل اســبق بانک مرکزی تصریح کرد: خوب می دانند این تحلیل ها، نه روند اقتصاد و 
معیشت مردم را اصلاح می کند و نه نتیجه نظرسنجی ها را. بهتر است فکری برای کارآمدی 

دولت و جلب اعتماد مردم بکنند.

خبر

رشد صفر درصدی اقتصاد در سال های اخیر
رئیس سازمان برنامه وبودجه می گوید باوجود هزینه 6۰ میلیارد دلاری از صندوق توسعه رشد اقتصادی کشور ضعیف بوده است

در ســال های اخیر رشد اقتصادی کشور دیگر 
هرگــز به ماننــد قبل از دهه ۹0 بازنگشــت 
و بــه عقیــده صاحبنظــارن این حــوزه اگر 
کشــور در شش ســال متوالی رشد اقتصادی 
هشــت درصدی را تجربه کند، درنهایت حجم 
اقتصاد بعد از این مدت تازه به ســال 13۹0 
بازمی گردد. در این خصوص رئیس ســازمان 
برنامه وبودجــه تاکیــد می کنــد کــه نتیجه 
هشت ســال معطل گذاشــتن فعال اقتصادی 
با بهانه برجام و مذاکــره و هزینه ۶0 میلیارد 
دلاری از صندوق توسعه چیزی جز رشد صفر 

درصدی اقتصاد در بر نداشت.

به گزارش روزنامه »صبح امروز«؛ سیدمسعود 
میرکاظمی در جلســه کارشناســان معاونت 
امور علمــی، فرهنگی و اجتماعی ســازمان 
در ســال های  داشــت:  اظهار  برنامه وبودجه 
گذشته منابع زیادی در کشور هزینه شده که 
در بخش های مختلفی عملکردها خوب بوده 
و در بخش هایی هم ضعیف عمل شده است. 
اما درمجموع برآیند کلی عملکردها، در سطح 
ملی ضعیف بوده که نیاز است در جهت بهبود 
شاخص های کلان اقتصادی اقدامات اساسی 

انجام شود.
حجم اقتصاد در سال های گذشته کوچک تر 

شده است
وی با تشــریح وضعیت شــاخص های کلان 
اقتصادی در سال های گذشــته گفت: حجم 
اقتصاد در سال های گذشــته کوچک تر شده 
اســت و ادامه این وضعیت به صلاح نیســت 
و بایــد بازنگری اساســی در تدوین برنامه ها 

صورت گیرد.
رئیس ســازمان برنامه وبودجه بــا طرح این 
پرســش که مشــکل اصلی افــت وضعیت 
شــاخص های کلان اقتصــادی کجاســت؟ 
تصریح کرد: متأســفانه تمام توجه ها معطوف 
به بودجه شده است و توجهی به شاخص های 
بر  نمی شــود. همچنیــن  اقتصــادی  کلان 

گرفته  صــورت  برنامه ریزی هــای  اســاس 
حرکت نمی شــود که همه این ها باعث افت 

شاخص های کلان اقتصادی شده است.
رشد اقتصادی نزدیک به صفر

افزود: طی هشت ســال  رئیس جمهور  معاون 
فعال اقتصــادی را معطل مذاکــره و برجام 
کردیم؛ اما نهایت چیزی که نصیب کشور شد 
رشــد نزدیک به صفر اقتصــاد بود. تحریم ها 
اگرچــه در اقتصاد کشــور مؤثر اســت، اما 
نباید اقتصاد را شــرطی کــرد. به عبارت دیگر 
برنامه ریزی ها بایــد مبتنی بر توان و ظرفیت 
داخل باشد که همین رویه در دولت سیزدهم 

دنبال می شود.
به گفته میرکاظمی اگر کشــور در شش سال 
متوالی رشد اقتصادی هشت درصدی را تجربه 
کند حجم اقتصاد بعد از این مدت تازه به سال 

13۹0 بازمی گردد.
سرمایه گذاری منفی 4,۶ درصدی

وی با اشــاره به تعهدات ســنگین دولت قبل 
برای کشــور گفت: به غیراز افزایش شــدید 
بدهــی دولت به بانک هــا و بانک ها به بانک 
مرکزی نزدیک به ۶0 میلیارد دلار از صندوق 
توســعه ملی هزینه شــد؛ 535 هزار میلیارد 
تومان اصل و ســود اوراق باید پرداخت شود؛ 
بیش از ۲۷00 هزار میلیارد تومان در کشــور 

هزینه شد. نتیجه این هزینه ها رسیدن میزان 
ســرمایه گذاری به رقم منفی ۴,۶ درصد است 
که حتی به اندازه استهلاک سرمایه هم نیست.

میرکاظمــی با بیــان اینکه بهتریــن جایی 
کــه می تواند وضعیــت اقتصادی کشــور را 
برنامه وبودجه  ســازمان  کند  آسیب شناســی 
اســت گفت: اکثــراً فکر می کنند ســازمان 
برنامه وبودجــه مســئول تأمین منابع اســت 
شــاخص های  آسیب شناســی  درحالی کــه 
اقتصــادی و برنامه ریزی دقیــق و مدون از 
مهم ترین وظایف سازمان برنامه وبودجه است.

روش های متداول گذشته کارایی لازم 
را ندارد

وی با اشــاره بــه اینکه روش هــای متداول 
گذشته در سازمان برنامه وبودجه کارایی لازم 
را ندارد، ادامه داد: در سازمان برنامه وبودجه به 
تحول و نوآوری نیاز داریم و راهبرد پیشرفت و 
توسعه نیاز به بازنگری در برنامه ها، کارشناسی 

قوی، خلاقیت و نوآوری دارد.
معــاون رئیس جمهور بــا بیــان اینکه همه 
مشــکلات اقتصادی با تخصیص منابع، قابل 
حل نیســت تصریح کــرد:80 درصــد توان 
سازمان برنامه وبودجه باید صرف برنامه ریزی 
شــود و این ســازمان برای رفع آســیب ها 

برنامه محوری را به صورت جدی دنبال کند.

به جامع نگری توجه ویژه داشته باشید
وی با تأکیــد برافزایش نقــش برنامه ریزی 
افزود: چنانچــه عملکرد  در بودجه ســالیانه 
ســازمان برنامه وبودجه در حوزه برنامه ریزی 
مثبت باشــد شاخص های کلان در حوزه های 
مختلف بهبود پیــدا می کند.دکتر میرکاظمی 
خطاب به کارشناســان سازمان برنامه وبودجه 
گفت: مطالــب و ایده های جدید و خلاقانه را 
پیشنهاد دهید و از بخشــی نگری پرهیز و به 
جامع نگری توجه ویژه داشــته باشــید.معاون 
رئیس جمهور بابیان اینکه دارویی که سازمان 
برنامه وبودجــه برای بهبــود اقتصاد می دهد 
شفابخش باشــد گفت: تصمیمات بخش های 
مختلــف به گونه ای گرفته شــود که منجر به 

بهبود شاخص های کلان اقتصادی باشد.

اگر کشور در شش 

سال متوالی رشد اقتصادی 

هشت درصدی را تجربه کند 

حجم اقتصاد بعد از این 

مدت تازه به سال 13۹۰ 

بازمی گردد

طی هشت سال فعال 
اقتصادی را معطل مذاکره و 
برجام کردیم؛ اما نهایت چیزی 
که نصیب کشور شد رشد نزدیک 
به صفر اقتصاد بود. تحریم ها 
اگرچه در اقتصاد کشور مؤثر 
است، اما نباید اقتصاد را 
شرطی کرد. به عبارت دیگر 
برنامه ریزی ها باید مبتنی بر توان 
و ظرفیت داخل باشد
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رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی خبرداد

سهمیه استخدامی ۸۰۰ معلم استثنایی در 
سال جاری

رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی 
به ســهمیه جذب 8۶8 معلم استثنایی در 
آزمون اســتخدامی اخیر آموزش و پرورش 
اشــاره کرد و گفت: پیش بینی می کنیم در 
فرایند بازنشســتگی امســال، حدود ۷00 
اگر  باشیم که  بازنشستگی داشته  متقاضی 
بتوانیم این 8۶8 نفر را جذب کنیم در سال 
تحصیلــی پیش رو از حیــث نیرو، چندان 
طریفی  نمی شــویم.حمید  مشــکل  دچار 

حسینی در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت تامین نیروی انسانی در آموزش و پرورش استثنایی 
و ســهمیه تخصیصی در آزمون استخدامی اخیر این دستگاه اظهار کرد: سهمیه استخدامی ما در 
آزمون اخیر حدود 8۶8 نفر اســت که اگر بتوانیم این تعداد را جذب کنیم بخش مهمی از نیاز ما 
به نیروی انســانی تامین می شود.وی افزود: البته شرایط ما در  آموزش و پرورش استثنایی برای 
جذب نیرو شــرایط سختی اســت و معمولا به علت صعوبت شغلی و سختی کار، متقاضی کمتر 
اســت.رئیس سازمان آموزش و پرورش اســتثنایی با بیان اینکه در تلاشیم از نظر شرایط شغلی 
و ســختی کار همکاران، شرایط متفاوتی نسبت به معلمان عادی ایجاد و بتوانیم از ظرفیت این 
آزمون های اســتخدامی به نحو بهتری اســتفاده کنیم گفت: در کنار آزمون استخدامی، جذب از 

طریق دانشگاه فرهنگیان را نیز دنبال می کنیم.
طریفی حســینی ادامه داد: پیش بینی می کنیم در فرایند بازنشستگی امسال، حدود ۷00 متقاضی 
بازنشســتگی داشته باشــیم که اگر بتوانیم آن 8۶8 نفر را جذب کنیم در سال تحصیلی پیش رو 
چندان دچار  مشکل نمی شویم و در کنار آن از ظرفیت نیروهای بازنشسته، حق التدریس و خرید 

خدمات آموزشی هم می توانیم استفاده کنیم و از بابت کمبود نیرو نگرانی نداریم.
وی با اشــاره به اینکه البته در حوزه توانبخشی با کمبود نیرو مواجهیم گفت: علت این است که 
طی این سال ها نیروی توانبخشی استخدام نشده، زیرا نیروهای توانبخشی در طبقه بندی مشاغل 
معلمان تعریف نشده  و به عنوان معلم در سیستم امور اداری استخدامی شناخته نمی شوند و اجازه 

استخدام مستقل این افراد به ما داده نشده است.
رئیس ســازمان آموزش و پرورش استثنایی افزود: در تلاشــیم تا از طریق سازوکارهایی از این 
نیروها که بیرون از آموزش و پرورش حضور دارند اســتفاده کنیــم و در ادامه به صورت جدی 
شرایط استخدامی شــان را برقرار کنیم و در کنارش بتوانیم خرید خدمت توانبخشی از بیرون را 
هم داشته باشــیم. در این صورت دانش آموزانی که امکان استفاده از نیروی توانبخش در داخل 
مدرســه را ندارند به مراکزی که در بیرون خدمات ارائه می کنند هدایت می کنیم و هزینه هایش 

را خودمان پرداخت می کنیم.

کشف بیش از ۱۰۰۰ میلیارد انواع کالای احتکار 
شده در کشور

رئیــس پلیس مبارزه با قاچــاق کالا و ارز 
پلیس امنیت اقتصادی فراجا از کشف بیش 
از یک هزار میلیارد ریال کالای اساســی 
احتکاری و معیشــت محور در کشور خبر 

داد.
به گزارش ایســنا، ســرهنگ جلال امینی 
در این باره گفت: در راستای برنامه سالیانه 
عملیاتی پلیـــس امنیت اقتصادی، دومین 
طرح سراســری مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

در حوزه اقلام اساســی، معیشت محور و کالاهای استراتژیک در هفته آخر خرداد ماه امسال در 
سراســر کشور و با استفـــاده از تمامی امکانات و ظرفیت رده های انتظامی و مرزبانی به مرحله 

اجـرا درآمد.
وی با اشاره به کشفیات طرح مذکور گفت: در اجـرای این طرح دام زنده، آرد، گندم، برنج، روغن 
و شــکر، نهاده های خوراک دام، نهاده های کشاورزی شامل کود شیمیایی و سموم، چوب آلات 
جنگلــی، مواددخانی، ماینر، لوازم خانگی، لــوازم و تجهیزات الکترونیکی، لوازم و قطعات جانبی 
گوشی تلفن همراه، تجهیزات پزشــکی، دارو، لوازم آرایشی و بهداشتی، فرآورده های سوختی و 

... کشف شد.
رئیــس پلیس مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس امنیت اقتصادی فراجا تصریح کرد: کارشناســان 
ارزش کشــفیات مذکور را بالغ بر یک هزار و 38۴ میلیارد ریال برآورد کردند و همچنین در این 

راستا 533 متهم نیز دستگیر و 3۹۲ دستگاه خودرو سبک و سنگین نیز توقیف شد.
براســاس اعلام سایت پلیس، امینی اضافه کرد:  کالاهای مکشــوفه به سازمان اموال تملیکی 
تحویل و متهمان دســتگیر شده به همراه پرونده های متشکله برای ادامه روند رسیدگی به جرم 

به مـراجع قضایی تحویل داده شدند.

تصویب بسته پیشنهادی بهزیستی برای 
پوشش بیمه ای مشاوره ازدواج

معاون توسعه پیشــگیری بهزیستی کشور 
گفت: بســته پیشــنهادی بهزیستی برای 
پوشش بیمه ای مشــاوره ازدواج و خانواده 
در شــورای عالی بیمه سلامت به تصویب 

رسیده است .
به گزارش خبرگزاری مهر، فاطمه عباسی 
معاون توسعه پیشــگیری بهزیستی کشور 
در حاشیه برگزاری نشست علمی کاربردی 
فرماندهان پایگاه های بســیج بهزیســتی 

اســتان ها گفت: امیدواریم با واقع بینی که در مسؤولان اجرایی این نهادها سراغ داریم، وضعیت 
معتادان متجاهر کاملًا مشخص و اعتبارات لازم برای اجرای کامل و نتیجه بخش ساماندهی این 

گروه از بیماران سو مصرف مواد مخدر تأمین شود.
عباســی در زمینه پیشــگیری از خشــونت گفت: جمعیت همیاران ســلامت روانی اجتماعی و 
مؤسســات پیشگیری از آســیب های اجتماعی در سراسر کشــور بر روی موضوع خشونت کار 
می کنند و صدها کارگاه و دوره ی آموزشــی تخصصی برای گروه های هدف بخصوص اقشــار 

حاشیه نشین که بیشترین خشونت را تجربه می کنند برگزار شده است.
وی بــا تأکید بر اینکه حمایت از خشــونت دیدگان، در معاونت اجتماعی بهزیســتی به صورت 
تخصصی و هدفمند دنبال می شــود گفت: باید اعتبارات حوزه پیشــگیری در این زمینه افزایش 
قابل توجه داشته باشــد تا بتوانیم بر روی موضوع پیشگیری از خشونت، برنامه ریزی دقیق تر و 

جامع تری داشته باشیم.
معاون توســعه پیشگیری بهزیستی کشور در زمینه مشاوره قبل از ازدواج که به گفته ی او یکی 
از مؤثرترین روش ها برای پیشــگیری از مشکلات زوجین می باشد گفت: این خدمات در سراسر 
کشــور در حال حاضر انجام می شــود و علاوه بر کلینیک های مددکاری و مراکز روان شناختی 
عمومی، مراکز مشــاوره ازدواج و خانواده هم از بهزیستی مجوز فعالیت گرفته و در حال تلاش 

برای پوشش بیمه ای این خدمات هستیم.
وی از تصویب بســته پیشنهادی سازمان بهزیســتی در زمینه بیمه مشاوره ازدواج و خانواده در 
شــورای عالی بیمه ســلامت خبر داد و گفت: متأسفانه عدم وجود منابع، مانع اجرای این برنامه 

شده است.
عباسی همچنین گفت که ضرورت مکلف سازی سازمان های بیمه گر در بعد سلامت اجتماعی و 
مشــاوره، به وزیر هم منتقل شده و منتظر هستیم که در نشست های تخصصی وزارت با شورای 
عالی بیمه، این مســائل به صورت قانونمند به تصویب برســد و استانداردهای اعلامی سازمان 

بهزیستی به عنوان متولی سلامت اجتماعی، ملاک عمل قرار گیرد.

خبر

چرا ازدواج »عاقلانه« و زندگی »عاشقانه«؟
معاون آموزشــی و پژوهشــی ســازمان نظام 
روانشناسی و مشاوره کشــور، هدف از ازدواج 
را تکمیــل کــردن یکدیگر دانســت و گفت: 
»هم کفو« بودن در ازدواج بســیار حائز اهمیت 
اســت و ازدواجی موفق اســت که »عاقلانه« 

شکل گیرد و »عاشقانه« پیش رود.
دکتر امین رفیعی پور در گفت وگو با ایســنا، در 
هفته ملــی ازدواج با بیان اینکــه باید عاقلانه 
تصمیم بــه ازدواج گرفت و عاشــقانه زندگی 
کرد، اظهار کرد: هــدف از ازدواج کامل کردن 
یکدیگر اســت و باید در این مسیر شباهت های 
میان دختر و پســر را در نظــر گرفت و برای 
تفاوت هــای یکدیگر ارزش قائل شــد، چراکه 
انسان ها متفاوت اند و باید در کنار این تفاوت ها 

زندگی خوبی شکل داد.

این روانشــناس با اشاره به لزوم در نظر گرفتن 
»هم کفو« بودن در ازدواج، دراینباره توضیح داد: 
وقتی ما صحبت از ازدواج موفق می کنیم یعنی 
دختر و پســر باید از نظــر فرهنگی، اجتماعی، 
مالی و تحصیلی نه شبیه یکدیگر اما در حد هم 
باشند تا بتوانند یکدیگر را درک کنند. از همین 
رو است که توصیه می کنیم جوانان عاقلانه و با 
در نظر گرفتن این موارد ازدواج کنند و ســپس 

زندگی عاشقانه ای داشته باشند.
وی همچنین در ادامه ســخنان خود با اشاره به 
افرادی که بعضا انتخــاب غلطی برای ازدواج 
دارند و زندگی مشترکشــان بــه جدایی ختم 
می شود، تصریح کرد: بعضا پیش می آید افرادی 
که قبلا تجربه زندگی ناموفقی داشــته اند و از 
همســر خود جدا شــده اند، با همان معیارهای 

اشــتباه پیشــین، فرد اشــتباه دیگری را برای 
ازدواج مجدد انتخاب می کنند و از این رو مجددا 
همان مســائل و اشــتباهات گذشته در زندگی 
مشترک جدید آنها تکرار می شود و بعضا ازدواج 
مجدد هم به جدایی ختم می شــود. درواقع اگر 
معیارهای ازدواج اشــتباه باشند حتی در ازدواج 

مجدد هم افراد به مشکل بر می خورند.
رفیعی پور ادامه داد: تا وقتی که افراد معیارهای 
مد نظر خود برای ازدواج را درســت نکنند و بر 
اساس معیارهای اصلی و واقعی تصمیم نگیرند، 

ازدواجشان به شکست می انجامد.
به گفته معاون آموزشــی و پژوهشــی سازمان 
نظام روانشناسی و مشــاوره کشور، معیارهای 
اشــتباه برای ازدواج منجر به ازدواج اشــتباه و 

شکست در زندگی مشترک می شود.

این روانشــناس در عین حال وجود اختلالات 
شخصیت نظیر اختلال »دوقطبی« را در انتخاب 
افراد اشتباه برای ازدواج بی تاثیر ندانست و این 
را هم گفت که اگر افراد با سلامت روان کامل 
اقــدام به ازدواج کنند و هر بار ازدواجشــان به 
شکست منتهی شود نشان دهنده این است که 

معیارهایشان برای ازدواج اشتباه است.
وی در بخش دیگر ســخنان خود با اشــاره به 
یکــی از رویکردهــای روانشــناختی در بحث 
معیارهــای لازم برای ازدواج درســت، توضیح 
داد: بــرای ازدواج باید معیارهایی را در مواردی 
نظیر »تفریحات«، »دوست داشتن«، »آزادی«، 
»قدرت« و »بقا« در نظر بگیریم. این پنج مورد 
از جمله نیازهای اساســی افراد در ازدواج است 
و بر اســاس یک رویکرد روانشناسی می توان 

معیارهای خود برای ازدواج را بر اساس این پنج 
مورد تعیین کرد.

رفیعی پور در پایان سخنان خود با اشاره به لزوم 
شــرکت در جلسات مشــاوره پیش از ازدواج و 
تاثیر آن در شناخت بهتر دختر و پسر از یکدیگر، 
تاکید کرد: قرار نیست مشــاور و یا روانشناس 
در این جلســات به دختر و پســر بگوید که با 
هــم ازدواج کنید یا نکنید چون به درد یکدیگر 
نمی خورید، بلکه روانشناســان و مشــاوران در 
این جلســات، دو طرف را برای شــناخت بهتر 
از یکیدگــر راهنمایی  می کننــد و این دختر و 
پســر هســتند که نهایتا باید تصمیــم بگیرند 
که ازدواج بکنند یا خیر. از این رو شــرکت در 
 جلســات مشــاوره پیش از ازدواج بسیار کمک

 کننده است.

نیمه پنهان مهاجرت
جوانان بزرگ ترین گروه از افرادی هســتند 
که هرســاله مهاجرت می کننــد و عمدتاً در 
جســتجوی کار مناســب، تحصیل و شرایط 
زندگــی بهتر این کار را انجــام می دهند. بر 
اســاس ســالنامه مهاجرتی ایران در ســال 
1۴00، جمعیــت مهاجران ایرانی در دنیا 1,8 
میلیون نفر اســت که ۲/۲ درصد از جمعیت 

ایران را تشکیل می دهد.
طبق محتوای این ســالنامه تراز شــاخص 
تصمیم به مهاجرت در میان دانشــجویان و 
فارغ التحصیلان که عمده آن ها از دانشجویان 
دانشــگاه دولتی بودند، بیــش از ۴۴ درصد 
برآورد شــده که بیــش از ۷۹ درصد از آن ها 
باانگیزه تحصیل قصــد مهاجرت دارند. این 
گروه مهم ترین عامل در میل به مهاجرت را 
بی ثباتی اقتصادی کشور، شیوه مملکت داری، 
امیــد به زندگــی بهتر در خارج از کشــور و 

آزادی های فردی و اجتماعی عنوان کردند.
مهاجرت از ایران موضوع تازه ای نیســت و 
این موضوع سال هاســت که به یک مسئله 
چالش برانگیز تبدیل شــده است اما مخالفت 
و عــدم رضایــت والدین بــرای مهاجرت 
فرزندانشــان موضوعی است که درباره آن با 
دکتر محسن محمدی نیا روانشناس و مدرس 

دانشگاه تهران به گفت وگو می پردازیم.
در  خانواده ها  بفرماییــد  دکتر  آقای 
برخورد با فکر رفتن فرزندشــان به 
خارج از کشــور چطور باید برخورد 

کنند؟
شاید کسی بهتر از سعدی درباره مهاجرت و 
حب وطن سخن نگفته باشد؛ سعدی می گوید 
ســعدیا حب وطن گر چه حدیثیست صحیح، 
نتوان مُرد به ســختی که مــن اینجا زادم« 
اما به هرحال جوانانی هســتند که تمایل به 
مهاجرت دارند و با مخالفت خانواده هایشــان 
مواجه می شــوند. نحوه برخــورد خانواده ها 
با فکر رفتن فرزندشــان به خارج از کشــور 
موضوعی است که والدین به باید به آن توجه 
داشته باشــند. بهترین برخورد پذیرش است؛ 
به این معنا که ما بتوانیم درک کنیم و احترام 

بگذاریم. خود شــما به عنوان والد وقتی یک 
خواســته ای از فرزند، دوست یا همکار دارید 
انتظارتان چیســت؟! طبیعی است که در گام 
اول انتظار دارید طرف مقابلتان شنونده خوبی 
باشــد و متوجه شود که چه چیزی در ذهن و 

جان شما می گذرد.
دقت کنیــد پذیرش به معنــای تائید حرف 
فرزند برای رفتن به خارج از کشــور نیســت 
بلکه به این معناســت که والدین باید بدون 
ابراز مخالفت، تحقیر، ســرزنش، نصیحت و 
جنگ ودعــوا در ابتدا به صحبت فرزندشــان 
گــوش دهنــد و ببیننــد اصلًا چــرا چنین 
از جانب فرزندشــان گرفته شــده  تصمیمی 
اســت. نکته قابل توجه این است که والدین 
در حین صحبت فرزندشان باید یک شنونده 
خوب باشــند و فرصت صحبــت کردن را از 

فرزندشان نگیرند.
گام دوم این اســت خود والدین در رابطه با 
مهاجرت اطلاعاتی داشــته باشند و با داشتن 
اطلاعات فرزندشان را روشن کنند که برای 
مهاجرت نیاز به پــول، پذیرش، ویزا، تأمین 

هزینه در خارج از کشور، مسکن و... دارند.
یکی دیگــر از نکات این اســت که والدین 
انگیزه فرزندشــان از مهاجرت را جویا شوند. 
گاهی فرزند شــما به دلیــل تحصیل، کار، 
شــرایط نامناســب خانوادگی و پیشــرفت 

اقتصادی تصمیم به مهاجرت می گیرند.
همچنیــن والدیــن بایــد تیپ شــخصیتی 
در  بگیرنــد.  نظــر  در  را  فرزندشــان 
شخصیت شناســی اناگرام، ۹ تیپ شخصیتی 
مشخص شــده اســت. مثلًا تیپ شخصیتی 
۷، فــردی خوش گــذران و کم طاقــت در 
برابر مشکلات و ســختی ها است. این تیپ 
شــخصیتی ازآنجایی که دنبال لذت است با 
کوچک ترین سختی همه چیز را رها می کند؛ 
لــذا این تیپ شــخصیتی ممکن اســت به 
تصــور آرامش و راحتی مهاجــرت کند اما با 
کوچک ترین سختی همه سرمایه هزینه شده 
برای مهاجرت را رها کرده و برگردد. بنابراین، 
والدین باید تیپ شــخصیتی فرزندشان را در 

نظر داشته باشند که البته این مسئله با کمک 
روانشناس به راحتی قابل شناسایی است.

والدین پس از کســب اطلاعــات در رابطه 
بــا مهاجــرت، می توانند با توجــه به هدف 
فرزندشــان روی یک کاغذ پیامدهای مثبت 
و منفی رفتن به خارج از کشــور و ماندن در 

وطن را بنویسند و بررسی کنند.
یادتان باشد مهم ترین چیزی که برای جوانان 
مهم است درک و احترام گذاشتن به نظرشان 
است. جوان شما اگر ببیند که شما او را درک 

می کنید، پذیرای حرف شما خواهد بود.
به نظر شما علت سخت گیری برخی 
از والدین برای مهاجرت فرزندانشان 
این مسئله  چیست و چطور می توان 

را حل وفصل کرد؟
 بزرگ ترین علت ســختگیری والدین ترس، 
عــدم اعتماد به فرزند و وابســتگی اســت. 
والدین اغلب می ترســند که فرزندشان پس 
از مهاجــرت نتواند از پــس زندگی بربیایید، 
به دلیــل تعارضات فرهنگی فرزندشــان به 
انحراف کشــیده شــود یا به دلایل مختلف 
مثل تصادف، اعتیاد و... فرزندشان را از دست 
بدهند. همچنین گاهی وابســتگی والدین به 
فرزندان باعث می شود تا آن ها نتوانند مستقل 
تصمیم بگیرند، فکر و تفریح کنند. این دسته 
والدین از تنهایی وحشت دارند و حتی تصور 

مهاجرت فرزند این ها را آزار می دهد.
اگر والدین دچار طرحواره های مختلف باشند، 
حل وفصل مســئله کمی دچار است. عموماً 
والدین دچار طرحواره هایی همچون وابستگی 
و عدم اعتماد هســتند. برای حل وفصل این 
با برقراری تماس  مســئله والدین می توانند 
تصویری، صحبت با صاحب خانه فرزندشــان 
اطمینــان حاصل کنند و گاهی خوب اســت 
والدین دو-ســه مــاه همراه با فرزندشــان 
مهاجرت کنند و بعدازاینکه خیالشــان راحت 

شد، برگردند.
مهاجرت بــرای نوجوانان و جوانان 
چه مشــکاتی را در پــی دارد و آیا 
مهاجرت می تواند تأثیری در سامت 

روانی افراد داشته باشد یا خیر؟
این مســئله کاملًا به شــخصیت نوجوان یا 
جــوان بســتگی دارد. بــرای مهاجرت، فرد 
باید آمادگی های لازم مثل تســلط به زبان، 
اعتمادبه نفس بالا، هوش سازگاری با محیط 

جدید و منابع مالی را دارا باشد.
 این را بدانید که در ۶ ماه اول پس از مهاجرت 
اکثر افراد دچار افسردگی و اضطراب می شوند 
و این حالت کاملًا طبیعی اســت چراکه فرد 
دچار اختلال ســازگاری می شــود اما برخی 
عوامل مثــل مخالفت والدیــن با مهاجرت، 
مشــکلات مالی، عدم برقــراری ارتباط، بلد 
نبــودن زبــان و... می تواند تأثیــر منفی در 
ســلامت روان فرد پس از مهاجرت داشــته 

باشد.
مشــکات  از  پیشــگیری  بــرای 
روان شناختی مهاجرت چه توصیه ای 

دارید؟
اولیــن مســئله آمادگــی مهاجرت اســت. 
برخلاف تصور جوانــان امروز که تمام آمال 
و آرزوهایشــان را در مهاجــرت و زندگی در 
خارج از کشــور می دانند باید بگویم که اصلًا 
این گونه نیست. متأسفانه برخی از جوانان با 
تصورات ذهنی خودشــان مهاجرت می کنند 
و فکر می کنند اگر به خارج از کشــور بروند، 
بهترین دانشــگاه پذیرش می شوند و بهترین 
کار و درامد را کســب می کننــد درحالی که 
این گونه نیســت. هر کشوری منافع خودش 
را در نظر می گیرد؛ ازاین جهت، در کشورهای 
خارج بــه افراد مهاجر حقــوق کمتری داده 

می شود.
باوجود آمادگی های لازم برای مهاجرت، این 
را در نظر داشــته باشید که شــما با ورود به 
یک کشــور دیگر بیگانه هســتید و هرچقدر 
هم که تلاش کنید، زمان می برد تا با شرایط 
آن کشور سازگاری پیدا کنید و این می تواند 
جوان را دچار مشــکلات عدیده ای کند. به 
همین دلیــل توصیه می کنم افــراد قبل از 
مهاجرت حتماً به یک روانشــناس مهاجرت 
مراجعــه کنند تا با مشــکلات و چالش های 

پیــش رو مهاجــرت روبه رو شــوند و ازنظر 
شــخصیتی و روانی، شرایط مهاجرت را پیدا 

کنند.
از مهاجرت  والدین پــس  از  برخی 
فرزندشــان دچار مشکات روحی-

روانی ازجمله افسردگی می شوند؛ به 
نظر شــما والدین چطور می توانند با 

این مسئله کنار بیایند؟
اولین راهکار این اســت که والدین تفکرات 
غیرمنطقی خودشان را اصلاح کنند. این را در 
نظر داشته باشید که هر جا ما دچار اضطراب 
و افسردگی می شــویم قطعاً درشت نمایی و 
فاجعه ســازی کردیم. اینکــه برخی والدین 
پس از مهاجرت فرزندشــان دچار مشکلات 
روحی و روانی می شــوند به دلیل این است 
کــه تنها به پیامدهای منفــی مهاجرت فکر 
می کنند و تصور می کننــد با مهاجرت برای 
همیشــه از فرزندشــان جــدا خواهند شــد 
درحالی که مهاجرت در کنار پیامدهای منفی، 
پیامدهای مثبتی مثل کســب استقلال دارد؛ 
بنابراین والدیــن باید بــه پیامدهای مثبت 
مهاجرت برای فرزندشــان فکــر کرده و از 
پیامدهــای منفی فاجعه ســازی نکنند. اگر 
مــواردی والدین را نگــران می کند به جای 
غصه خوردن دنبال راهکار باشــند مثلًا اگر 
نگران اسکان فرزندشان هستند دنبال راهکار 
حل این مســئله باشــند و اگر راهکاری پیدا 
نکردنــد این باور را در خــود ایجاد کنند که 
فرزندشــان قدرتمند و قوی است و خودش 
می تواند مشکلاتش را حل وفصل کند. کارل 
راجرز، روانشناس آمریکایی می گوید »انسان 
موجودی است که می تواند مشکلات خودش 
را حل کند فقط کافی اســت یک شــخص 
فهیمی را در کنارش داشــته باشــد تا بتواند 
با او حــرف بزند و آن فــرد حرف های او را 
بفهمد.« بنابراین اگر والدین احساسات منفی 
فرزندشــان را درک کنند و به خواســته های 
فرزندشان احترام بگذارند، این خودش قدرت 
این را دارد که مشــکلات را حل کند و حل 

خواهد کرد.

وزیر ورزش و جوانان گفت: فرمایشــات رییس جمهور درباره تسهیل ازدواج را نصب 
العین قرار داده و تا رسیدن به نتیجه پیگیری خواهیم کرد.

به گزارش ایرنا از پایگاه خبری وزارت ورزش و جوانان، ســید حمید ســجادی روز 
جمعه در مراســم بزرگداشت هفته ازدواج )جشن وصال( که با حضور رییس جمهور 
در تالار وحدت تهران با تبریک ســالروز پیوند آســمانی حضرت علی)ع( و حضرت 
فاطمه )س( و آغاز هفته ازدواج، با اشاره به دستورات آیت الله رییسی در این مراسم 
)اینجا(،  گفت: پیگیری امور جوانان فراسازمانی است و فقط به عهده وزارت ورزش و 
جوانان نیست. بخش مهمی از کار معاونت امور جوانان، برنامه ریزی، رصد، پیگیری 

و مطالبه حقوقی است که در امور جوانان تعریف شده است.
 وزیــر ورزش و جوانــان با بیان اینکه در دوره جدید وزارت ورزش و جوانان نگاه ویژه ای به بانوان چه در حوزه ورزش و چه 
در حوزه جوانان داریم، خاطرنشــان کرد: به همین منظور هم ارتباط و همکاری زیادی با انسیه خزعلی معاون رییس جمهور 
در امور زنان و خانواده داریم که از توجه و حمایت های ایشان در تمام برنامه ها، تصمیم گیری ها و موضوعات مهم این حوزه 
قدردانی می کنم.سجادی ادامه داد: در مدت 10 ماه فرصت خدمت به ملت شریف ایران، براساس اسناد بالادستی و سند تحول 
دولت مردمی، وزارت ورزش و جوانان اقدامات خوب و مثبتی در حوزه ازدواج جوانان انجام داده اســت  و ان شــاء الله به حول 

و قوه الهی و با تکیه بر بیانیه گام دوم انقلاب به سوی تمدن اسلامی حرکت کنیم.

بــا توجه به رویکرد دولــت مبنی بر ارتقای همکاری هــای دوجانبه و چندجانبه با 
کشــورهای همسایه به منظور رفع معضلات محیط زیســتی کشور از جمله گرد و 
غبار، ســازمان حفاظت محیط زیست پیشــنهاد صدور جوز برای برگزاری نشست 
وزیران محیط زیســت کشورهای همجوار به منظور مقابله با پدیده گرد و غبار را به 

دولت ارایه کرده است.
به گزارش حوزه دولت ایرنا، به دنبال دســتور صریح رئیس جمهور در جلسه هیات 
دولت ۴ خرداد 1۴01 مبنی بر تقویت دیپلماســی محیط زیســت کشور برای حل 
چالش های فرامرزی این حوزه، سازمان حفاظت محیط زیست در نظر دارد نشست 
وزیران محیط زیست کشورهای همجوار را در تاریخ ۲1 تیر ماه سال جاری با دعوت 

از 15 کشور همسایه و متأثر از معضل گرد و غبار به انضمام درخواست حضور از دفترهای سازمان ملل و نیز نمایندگی های 
مقیم، برگزار کند.

به همین منظور سازمان حفاظت محیط زیست از دولت خواسته تا نسبت به صدور مجوز برای برگزاری اجلاس وزرای محیط 
زیســت کشورهای همسایه و مســلمان با هماهنگی وزارت امور خارجه و با محوریت اقدام مشترک برای مقابله با پدیده گرد 

و غبار، اقدام نماید.
پیشنهاد یاد شده در حال حاضر در کمیسیون فرهنگی و اجتماعی دولت توسط کارشناسان این کمیسیون بررسی می شود.

دستورات رییس جمهور برای تسهیل ازدواج را تا حصول نتیجه پیگیری می کنیم نشست وزیران محیط زیست کشورهای همجوار برگزار می شود
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سالن اصلی تئاتر شهر میزبان سویینی تاد 
مرجانه حســین زاده/ پــس از یتیم خانه 
فونیکس، پیانیستولوژی و آیراک تازه ترین اثر 

گروه موزیکال تئاتر مشهد. 
سویینی تاد پس از حضور در چهلمین جشنواره 
بین المللــی تئاتــر فجــر و کاندیداتوری در 
رشــته های  کارگردانی، آهنگسازی، طراحی 
لبــاس، طراحی نور و طراحی فرم و کســب 
دو دیپلم افتخار ازین جشنواره، به کارگردانی 

محمد نیازی از دوازدهم تیر  ماه و از ســاعت ۲0:30 در ســالن اصلی تئاتر شهر مشهد برای 
اولین بار اجرای عمومی خواهد شــد . علاقه مندان می توانند بلیت این نمایش را از ســایت 

www.gishot.irتهیه کنند . 
این اثر براساس نمایشنامه ماندگار سویینی تاد اثر استفان ساندهایم و هیو ویلر و با برگردانِ 

فارسی و اشعاری بر پایه موسیقی نسخه اصلی آماده اجرا گردیده است . 
سویینی تاد از محبوب ترین آثار موزیکال دنیاست که سالهای متمادی در کشورهای مختلف 
روی صحنــه رفته و به دلیل داســتانِ پر تعلیق و اتفاقات هیجان انگیز همواره با اســتقبال 

مخاطبین رو به رو گشته است . 
تیم برتون کارگردان سرشــناس دنیای سینما نیز در سال ۲00۷ فیلم سینمایی سویینی تاد را 
با بازی درخشان جانی دپ و هلنا بونهام کارتر روانه پرده نقره ای سینما کرد که درخشش در 

جشنواره اسکار و پخش گسترده آن بر محبوبیت این این داستان افزود .
خاطر نشان می شود این نمایش تا محرم بر روی صحنه است.

نرخ حقوق عکاسان انجمن سینما اعلام شد
مصوبه انجمن عکاسان سینما درباره ی تعیین 

حداقل دستمزد سال 1۴01 اعلام شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
روابط عمومی انجمن صنفی عکاسان سینما، 
بر اســاس اعلام محمدمهدی دل خواســته 
)ســخنگوی انجمن صنفی عکاسان سینما(، 
مصوبه هیات مدیره انجمن صنفی عکاســان 
سینما درباره ی تعیین حداقل دستمزد ماهیانه 

عکاسان سینما در سال 1۴01 به شرح زیر اعلام می شود:
با توجه به در اختیار داشــتن تجهیزات گرانقیمت عکاسی )دوربین ها، لنزها، تبلت و...( توسط 
عکاسان بدون گرفتن اجاره بهای آن )بسیاری از مشاغل و عوامل تولید سینما بابت تجهیزات 
خود اجاره بها جداگانه دریافت می کنند.( و همچنین شــاغل بودن عکاســان سینما به شکل 

متوسط برای یک فصل یا نهایتا دو فصل طی یک سال
1ـ حداقل یا کف دســتمزد برای عکاسان سینما صرفا و فقط جهت عکاسی )صحنه و پشت 
صحنه فیلم( ماهیانه مبلغ ســی و پنج میلیون تومان برای فیلم های سینمایی یا سریال های 

تلویزیونی درجه الف و سریال های نمایش خانگی اعلام می شود.
بدیهی اســت با توجه به شرایط و سختی هر پروژه و ســوابق و مهارت عکاس طبق توافق 

طرفین این مبلغ می تواند به هر اندازه افزایش پیدا کند.
۲ ـ در پروژه های نمایش خانگی و ســینمایی که علاوه بر عکاســی صحنه و پشت صحنه، 
عکاســی تبلیغاتی )نور، استودیویی و کارگردانی عکس( به عهده همان عکاس است، باید به 

شکل قراردادی جداگانه و به صورت توافق با عکاس صورت بگیرد.

 زالاوا افتتاحییه نسبتا خوبی داشت
زالاوا طــی 3 روز نمایــش خــود، به فروش 
۲10 میلیــون تومانی نائل آمــد تا با توجه به 
شرایط فعلی سینما، یک افتتاحیه نسبتا خوب 

را تجربه کند.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از ایرنا، نخســتین ساخته ســینمایی ارسلان 
امیــری پس از موفقیت های بســیاری که در 
جشــنواره های داخلی و بین المللی به دســت 

آورد، از چهارشنبه هفته گذشته به روی پرده رفت تا در 3 روز ابتدایی نمایش خود، به فروش 
۲10 میلیون تومانی برسد.

طی این 3 روز، ۲55 ســانس در ۹5 سالن ترتیب داده شد و حدود ۴8۲0 نفر هم به تماشای 
فیلم نشستند.

هرچنــد که فــروش ۲10 میلیونی برای 3 روز ابتدایی یک فیلم، چندان مطلوب محســوب 
نمی شــود اما با توجه به اینکه فیلم بدون تبلیغات محیطی، با نمایش در تنها ۹5 سالن بتواند 
به چنین فروشی، آن هم در شرایط کنونی که سینماها، بازار چندانی ندارند، دست یابد، سبب 
شــده تا این فروش، برای زالاوا، خوب محســوب شود. البته که مقایسه افتتاحیه این فیلم با 
افتتاحیه ۲ فیلم جدید اکران یعنی طلاخون و روز ششم نیز نشان می دهد که ساخته ارسلان 

قاسمی، تقریبا ۲ برابر گیشه این دو فیلم، فروش داشته است.
زالاوا در ســال ۹۹ جلوی دوربین رفت و در همان سال نیز در جشنواره سی ونهم فجر حاضر 
شد و موفق شــد در رویکردی قابل تحسین، چهار سیمرغ بهترین بازیگر نقش مکمل مرد، 
فیلمنامــه، فیلمبرداری و کارگردان فیلــم اول را از آن خود کند. فیلم هم چنین چندین جایزه 
بین المللی را به دســت آورد که از مهم ترین آنها می توان به جایزه  بهترین فیلم از نگاه هیات 

داوران هفتادوهشتمین دوره  جشنواره  ونیز اشاره کرد.
در زالاوا، نوید پورفرج، هدی زین العابدین و پوریا رحیمی سام به ایفای نقش پرداخته اند

بازیگر »درخشش« درگذشت
جو ترکل، هنرپیشــه آمریکایی که بیشتر 
به بازی در فیلم های »درخشش« و »بلید 
رانر« شــناخته می شــد، در ۹۴ سالگی از 

دنیا رفت.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از ورایتی، تــرکل که بازی در بیش 
از 100 فیلم و سریال متنوع را در کارنامه 
هنری خود داشت، بیشــتر به نقش هایی 
که در ســه فیلم کشتن )1۹5۶(، راه های 
افتخار )1۹5۷( و درخشش )1۹80( ساخته 

استنلی کوبریک بازی کرده بود شناخته می شد.
این بازیگر آمریکایی در فیلم معروف درخشــش در نقش یکی از کارکنان هتل اســرارآمیز 
اورلوک با جک نیکلسون همبازی شد و در بلید رانر )1۹8۲( نقش الدون تایرل را بازی کرد.

ترکل ســال 1۹۲۷ میلادی در بروکلین متولد شــد. وی در سن 1۷ سالگی به ارتش آمریکا 
پیوســت و در دوران جنگ جهانــی دوم در اروپا خدمت کرد. پــس از پایان جنگ، وی به 
کالیفرنیا نقل مکان کرد تا بازیگری را ادامه دهد و در ســال 1۹۴8 بود که اولین فیلمش را 

تحت عنوان شهری در امتداد رودخانه بازی کرد.
این بازیگر آمریکایی در فیلم معروف درخشــش در نقش یکی از کارکنان هتل اســرارآمیز 

اورلوک با جک نیکلسون همبازی شد
ترکل در چهار دهه فعالیتی که پس از بازی در این فیلم داشــت، ضمن نقش آفرینی در چند 
سریال معروف، چند فیلم برجسته نیز بازی کرد که از آن جمله می توان به فیلم های دانه های 

شن )1۹۶۶( و نیمه تاریک ماه )1۹۹0( اشاره کرد.
آخرین هنرنمایی ترکل پیش از بازنشســتگی، صداپیشــگی بازی ویدئویی بلید رانر در سال 

1۹۹۷ بود.   
این بازیگر آمریکایی پیش از مرگش یک کتاب خاطرات با عنوان مصیبت موفقیت نوشته که 

سال آینده توسط خانواده اش منتشر خواهد شد.

خبر

خالق »فرندز« عذرخواهی کرد

امیلیا کلارک در سریال »جان اسنو« بازی نمی کند

خالق ســریال »فرندز« بــه خاطر بی توجهی 
به تنــوع نژادی و نادیــده گرفتن اقلیت های 
دیگر جامعه عذرخواهی کرد و برای جبران ۴ 

میلیون دلار به دانشگاه بخشید.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از ورایتی، مارتا کافمن خالق سریال »فرندز« 
یا »دوســتان« از اینکه در سریال کلاسیک 
شبکه ان بی سی به جایگاه نژادهای غیرسفید 
در جامعه توجهی نکــرده عذرخواهی و برای 
جبــران ۴ میلیــون دلار به مرکــز مطالعات 
اهدا  براندیس  دانشــگاه  آفریقایی-آمریکایی 

کرد.
کافمن که پس از قتل جورج فلوید در ســال 
۲0۲0 از خودش انتقــاد کرده بود گفت: پس 
از اتفاقــی که برای جورج فلوید افتاد شــروع 
کردم به مبارزه با نژادپرســتی سیستماتیک و 
فهمیدم که هرگز از این مساله اطلاع نداشتم. 
وی افــزود: تازه آن موقع بود که به بررســی 

روش های حضور در روند نژادپرســتی توجه 
کردم و فهمیدم که باید مسیرم را اصلاح کنم.

در ســریال »فرندز« هر ۶ شــخصیت اصلی 
را چهره های سفیدپوست تشــکیل داده اند و 
بندرت بازیگران سیاه پوست و یا رنگین پوست 
دیگر در طول 10 فصل و ۲3۶ قسمت، نقش 
برجسته ای داشتند و تنها گاهی در نقش های 
فرعی کوچک ظاهر شدند. آیشا تایلر بیشترین 
نقش را به عنوان بازیگر رنگین پوست داشت و 
تنها در ۹ قسمت بازی کرد و به عنوان استاد 
دیرینه شناسی با جوی و بعد راس دوست شد.

با ۴ میلیون دلاری که کافمن اهدا کرده مرکز 
مطالعات آفریقایــی و آفریقایی- آمریکایی از 
یک محقق برجسته با تمرکز بر مطالعه مردم 
و فرهنگ هــای آفریقا حمایــت می کند. این 
هدیه همچنیــن به دپارتمان کمک می کند تا 
دانش پژوهان و معلمان متخصص بیشــتری 
را جذب کنــد، اولویت های علمی و تحقیقاتی 

بلندمدتی را مورد توجه قرار دهد و فرصت های 
جدیدی بــرای دانش آمــوزان فراهم کند تا 

بتوانند در بورســیه های بین رشته ای شرکت 
کننــد و دانش خود را در ایــن زمینه افزایش 

دهند.
کافمن گفت: در ۲0 سالی که از سریال گذشته 
چیزهای زیادی یاد گرفتم. اعتراف و پذیرش 
گناه کار آســانی نیست و از دیدن خود در آینه 
شرمنده می شوم. واقعاً شرمنده هستم که ۲5 
ســال پیش از این موضوع اطلاع بیشــتری 

نداشتم.
کافمن گفت از وقتی این خبر را اعلام کرده با 
حمایت مردم روبه رو شده و از این بابت بسیار 
متعجب شــده، زیرا انتظار نداشت این خبر به 

این اندازه بازتاب یابد.
وی گفت ســیل ایمیل هایی دریافت کرده که 
همه حمایت کننده بوده اند و البته گاهی مردم 
یادآوری می کنند که برای ابراز پشیمانی خیلی 

دیر شده است.
لیسا کودرو،  انیستون، کورتنی کاکس،  جنیفر 
دیویــد شــویمر، مت له بلانــک و متیو پری 

بازیگران این سریال بودند.

بازیگر نقش دنریس تارگرین در سریال »بازی 
تاج و تخت« تمایلی بــه تکرار نقش خود در 

اسپین آف »اسنو« ندارد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایرنا از کامیک بوک، دنیای بازی تاج و تخت 
با تکیه بر اســپین آف هایی که از این سریال 
در دســت ساخت هســتند، به زودی بزرگ و 
بزرگتر خواهد شــد. تابســتان امسال سریال 
خاندان اژدها پخش می شــود که قرار اســت 
بخشــی از مجموعه فانتزی بازی تاج و تخت 
باشد. همچنین چندی پیش نیز خبری منتشر 
شــد مبنی بر آغاز ســاخت یک اسپین آف با 
محوریت کاراکتر جان اســنو که در آن کیت 

هرینگتون نقش جان را تکرار خواهد کرد.

این اســپین آف که اســنو )Snow( نام دارد 
امکان بازگشــت دیگر شخصیت های آشنای 
ســریال مانند خواهران ناتنی  جان یعنی آریا 
اســتارک )میســی ویلیامز( و سانسا استارک 
)ســوفی ترنر( و دنریــس تارگریــن )امیلیا 

کلارک( را فراهم می کند.
اگرچــه با مــرگ دنریس در پایان ســریال 
بازی تاج و تخت داســتان این شــخصیت به 
پایان رســید اما احتمال می رفت در ســریال 
اســنو به طریقی به داستان بازگردد یا اسپین 
آف مخصوص به خود را داشــته باشد. اما از 
هیچکدام از این اتفاقات خبری نیســت چون 
امیلیــا کلارک، بازیگر این نقش، در مصاحبه 
جدیدی که با بی بی ســی داشت، در پاسخ به 

طرح احتمال تکرار نقش دنریس تارگرین در 
اســپین آف بازی تاج و تخت با صراحت تمام 

پاسخ داد:
نه فکر میکنم کار مــن با این مجموعه تمام 

شده است.
ســریال درام-فانتــزی بازی تــاج و تخت 
محصول شــبکه اچ.بــی.او براســاس رمان 
پرفــروش نغمه یخ و آتش نوشــته جورج آر. 
آر. مارتین ســاخته و از آوریل ســال ۲011 
)فروردین ۹0( تا مه ۲01۹ )اردیبهشــت ۹8( 
پخش شــد. این ســریال به ادغام یک ایده 
فانتزی با شــخصیت های واقع گرایانه و خلق 
ترکیبی از این دو عنصر شناخته می شد که تا 

آن زمان در قاب تلویزیون بی سابقه بود.

اما و اگرها از زبان اسماعیل امینی به یک تجارت و مافیا؛

کنکور کار بیهوده ای است
پــس از صحبتهای عبدالرســول پورعباس 
رئیس سازمان سنجش در رابطه با تغییرات 
کنکــور  واکنش ها به موضوع حذف دروس 
عمومی از کنکور شــکل گرفت و مانند هر 
جریان دیگــری نیز موافقــان و مخالفانی 
داشت. در این میان مخافان بر این باورند که 
»دروس عمومی درس های مهم و ترازآوری 
دروس  برخــلاف  می شــود  که  می باشــد 
اختصاصــی  آن ها را به خوبی و بدون نیاز به 
دبیر متوجه شد و نمره و درصد خوبی کسب 
کرد. همچنین برای آن دســته از داوطلبانی 
که  حدود 3 ســال است برای آموزش بهتر 
این دروس و کســب رتبه از این درسها در 
کنکور تــلاش کردن، اقدام حذف در کنکور 
1۴0۲ میتواند باعــث تضعیف روحیه دانش 

آموزان نمی شود و...«
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« در مقابل 
نیــز موافقان حذف دروس عمومی از کنکور 
همچون اســماعیل امینــی می گوید: تقریبا 
چیزی به عنوان آمــوزش و تعلیم و تربیت 
در مدارس نداریم و همه چیز شــده، تست و 
راه نجات دانش آموزان و خانواده و مدرسه ها 

حذف کامل کنکور است.
حذف کنکور به واقعی  شدن کاس های 

مدرسه کمک می کنند
 این شــاعر و استاد دانشــگاه در گفت وگو 
با ایســنا درباره حذف درس های عمومی از 
کنکور 1۴0۲، اظهار کرد: اگر تمام کنکور را 
بردارند به واقعی  شــدن کلاس های مدرسه 
کمــک می کنند. الان کنکــور کلاس های 
مدرســه را تحت تأثیر قرار داده است؛ تقریبا 

در مدرسه ها چیزی به عنوان آموزش و تعلیم 
و تربیت نداریم. مدرسه ها به کلاس کنکور 
تبدیل شده اند. این دیگر مربوط به ریاضی و 
ادبیات نیست همه درس ها این طور شده اند، 
حتــی درس  مهمــی مانند زبان فارســی و 
نگارش تقریبا حذف شده است، الان چیزی 
به عنوان خواندن و نوشــتن در مدرســه ها 
نداریم، فقط تست است. به نظرم راه نجات 
مدرســه و دانش آموزان و خانواده هایشــان 
حذف کامل کنکور است. همین مقدارش هم 
که حذف شــده، به نظرم خبر خوشی است. 
امیدوارم خیلی زود به این نتیجه برســند که 
کل کنکور را بردارند. امینی درباره انتقاداتی 
که درباره تستی بودن ادبیات مطرح می شود، 
توضیح داد: اساســا هیچ موضوع علمی قابل 
تست نیست، کســی که مخترع تست بوده 
چیزی از علم نمی دانسته، یک  آدم با ذهنیت 
مکانیکی بوده اســت. مسئله علم رسیدن به 
یک جواب قطعی نیست، مســئله علم پیدا 
کردن راه حل اســت. راه حل هــا هم ممکن 
اســت، متفاوت باشــد این که فکر کنیم هر 
مســئله ای از قبل یک جواب صحیح دارد، 
اصلا حرف علمی ای نیســت در هر حوزه ای 
که می خواهد باشــد. اما همین تست بلای 
جان علم ما شده است. درباره هر موضوعی 
که حــرف می زنید، فارغ از کنکــور، آدم ها 
دنبال یک پاسخ قطعی هستند؛ کدام زبان از 
بقیه بهتر اســت؟ کدام شاعر از بقیه شاعرها 
بهتر اســت؟ در هیچ موضوعــی ما جواب 
قطعی نداریم، بنابراین کل ماجرای تست به 

نظرم، ماجرای باطلی است.

تست های ادبیات و زبان فارسی یک 
مشت شگرد، تکنیک و حقه بازی است

 این اســتاد دانشــگاه ســپس بیــان کرد: 
تســت های مربوط به زبان و ادبیات فارسی 
چند سال پیش را نگاه می کردم، به قطعیت 
می گویم هیچ کدام از این تست ها به ادبیات 
و زبان فارسی مربوط نیست بلکه یک مشت 
شــگرد، تکنیک و حقه بازی اســت. شاید از 
بین آن ها چهار یا پنج سوال رنگی از زبان و 
ادبیات فارسی داشته باشد، بقیه دوز و کلک 
و حقه بازی اســت؛ همان ها که ســوالات را 
آموزشــگاه ها  در  می روند  می کنند،  طراحی 
درس می دهند. من سال هاست با بچه ها سر 
و کار دارم، این بچه ها بــا رتبه های بالایی 
هم به دانشگاه می آیند اما هیچ سواد ندارند. 
طراحان تســت ها یکسری نکته های غلط را 
فشــرده و به مباحث علمــی و نکته علمی 
تبدیل کرده اند، مثلا این که دوبیتی با رباعی 
چــه فرقی دارد؟ جواب این اســت که یکی 
با هجای کوتاه شــروع می شود و دیگری با 
هجای بلند. در حالی کــه دوبیتی با رباعی 
خیلی فرق ها و خیلی شــباهت ها دارد. این  
مباحث، مباحث گسترده ای است، ساده لوحانه 
اســت که بگوییم این با هجای بلند شروع 
می شود و آن  یکی با هجای کوتاه. این ظلم 
علیه علم اســت. در ریاضی هم همین طور 
اســت، همین بــلا را ســرش آورده اند و یا 
درس دینی ســوال این اســت که »معنای 
این آیه چیست؟« بعد یکسری برداشت های 

ساده لوحانه را به عنوان تست نوشته اند.
 امینی خاطرنشــان کرد: انگار ناظری وجود 

نــدارد، هیچ کس این تســت ها را تجزیه و 
تحلیل و ارزیابــی و نقد نمی کند، که این ها 
چیســت که به عنوان ســوال کنکور طرح 
می کنید؟ بچه های جوان مــا را در بهترین 
ســن و سالشان ســرکار  می گذارند. در ایام 
برگزاری کنکور به ســطح شهر بروید، ببیند 
چــه خبر اســت. بچه هــا و خانواده هایی را 
می بینید که ســرگردان هســتند و دست و 

پاهایشان می لرزد که بچه من کنکور دارد!
بینش سیاسی با کتاب  درسی اتفاق نمی افتد

 او دربــاره  این کــه چه پیشــنهادی برای 
و  دانش آمــوزان  کــردن  علاقه منــدان 
دانشــجویان به زبان و ادبیات فارسی دارد، 
اظهار کرد: دوسه راه است که اجرا نخواهند 
کــرد اما من می گویــم؛ اول از همه این که 
نباید کنکور باشد. کنکور سراسری یکنواخت 
کار بیهوده ای اســت و کنکــور را باید جمع 
کنند. پیشــنهاد دوم من این است که اجازه 
دهند کتاب های درسی متنوع شود. به نظرم 
هــر منطقه ای و هر مدرســه ای به اقتضای 
خودش تعــدادی متن را انتخــاب کند که 
برای بچه های آن منطقه جاذبه داشته باشد 
و بخواننــد. کتاب درســی را بولتن خبری، 
سیاســی و تحلیلی کرده اند و خیال می کنند 
از طریــق کتاب درســی ادبیــات می توانند 
چیزهایی که در ذهن سیاستمداران می گذرد 
به بچه ها تلقیــن کنند، در حالی که این کار 
جاذبه کتاب ادبیات مدرســه را گرفته است 
و کار خطایی اســت. اگر بخواهیم به بچه ها 
بینش سیاســی بدهیم با کتاب  درسی اتفاق 
نمی افتــد و بایــد از طریق دیگری  باشــد. 

نمی توانیم شــعر عطار و مولوی و حافظ را 
برداریم و شــعر دوستان خودمان را بگذاریم 
و بگوییــم بچه ها باید این ها را بخوانند. این 

کار غلطی است.
ایجاد هیجان فایده ای ندارد

 این طنزپرداز و استاد دانشگاه در پایان تأکید 
کرد:  تجارتی که به عنوان کنکور راه افتاده، 
ممکن است برای عده  معدودی پرسود باشد 
اما آسیب زننده است هم به فرهنگ ما آسیب 
می زند، هــم به خانواده ها و امنیت روانی ما. 
کنکور  جفای بزرگی اســت. به نحوی جیب 
کسانی  را که تجارت کنکور برایشان سودمند 
است، پر کنند اما کنکور را از سر راه بچه های 
مردم بردارند تا هم بچه ها و معلم ها با خیال 
راحت درس بخوانند، یــاد بگیرند و تمرین 
کنند و از فرایند آموزش و پروش لذت ببرند 
و روال آمــوزش و پروش، روال اضطراب آور 
مقایســه ها،  ایــن  نباشــد.  بچه ها  بــرای 
رتبه بندی هــا و ایجاد هیجان فایده ای ندارد. 
آدم هــای عجیــب و غریبی که بــه عنوان 
مدرس کنکــور در تلویزیــون می آورند، در 
شــأن فرهنگ ما نیست، آدم هایی به عنوان 
مدرس می آیند انگار شعبده بازی  یا استندآپ 
کمدی می کنند و وجاهت معلمی ندارند. یک 
مشــت تکنیک و شــگرد و حقه بازی است، 
بدون دانستن تســت بزنید و چشم بندی به 
چه در می خورد. اگر از کشــور دیگری این 
برنامه ها را ببینند نمی خندند که کشــوری با 
این پیشــینه فرهنگی ، چرا وضعیت علم و 
تعلیم و تربیتش به این روزگار و به دســت 

این آدم ها افتاده است؟
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 آغاز مرمت گرمابه تاریخی قلعه خان
 در مانه و سملقان

سرپرســت اداره میراث فرهنگــی، گردشــگری 
و صنایع دســتی شهرســتان مانه و ســملقان از 
آغاز مرمت و حفاظــت گرمابه قلعه خان در این 

شهرستان خبر داد.
مریم محمدی یوسفی در گفت و گو با ایسنا اظهار 
کرد: در این فاز از عملیات مرمت، بام سازی گرمابه 

قلعه خان اجرا خواهد شد.
سرپرســت اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و 

صنایع دستی شهرستان مانه و سملقان تصریح کرد: این بنای تاریخی با اعتباری بالغ بر 1 میلیارد 
و ۲۷0 میلیون ریال از محل اعتبارات ملی و تملک دارایی های استان مرمت می شود.

وی افــزود: در مجاورت تپــه ثبتی قلعه خان، حمام تاریخی به همین نام قرار دارد که متعلق به 
اوایل دوره قاجار اســت که تا کنون چندین بار مرمت شــده و تا سال 13۹۶ توسط اهالی روستا 

مورداستفاده قرار می گرفت.
به گفته وی، حمام قلعه خان دو ســال گذشــته جزو آثار تاریخی فرهنگی واجد ارزش ثبت در 

فهرست آثار ملی شناخته شد.
به گزارش ایسنا، روستای قلعه خان با وجود تپه باستانی 8 هزار ساله یکی از شناخته شده ترین 
روســتاهای منطقه و کشور است که در کنار این اثر مهم، حمامی از دوران قاجار به یادگار مانده 

است.
حمام قدیمی روستای قلعه خان تاکنون استوار مانده و تا مدتی قبل مورد استفاده قرار می گرفت.

این حمام به شکل حمام های قدیمی و خزینه ای است و نیمی از آن در زیر زمین قرار دارد و با 
گذشت سال های طولانی، در آن با سبک قدیمی و سنتی خدمات دهی انجام می شد.

این اثر مهم در فهرســت آثار میراث فرهنگی به ثبت رســیده و یکی از معدود بناها با قابلیت 
کاربردی است که از آن استفاده می شود.

مرکز روستای قلعه خان در ۲5 کیلومتری غرب شهر آشخانه و سه کیلومتری شهر قاضی از توابع 
شهرستان مانه و سملقان و در مسیر آشخانه  جنگل گلستان واقع شده است.

آغاز عملیات سامان دهی مقبره شهدای 
واقعه لهاک خان بجنورد
سرپرســت معاونــت میراث فرهنگــی اداره کل 
میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی 
خراســان شــمالی از آغاز فاز نخســت عملیات 
سامان دهی مقبره شــهدا در شهرستان بجنورد 

خبر داد.
حسین رحمانی در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: 
در این در این فاز از عملیات، با مشارکت شهرداری 
شهرستان بجنورد آماده سازی، زیرسازی و ایجاد 

فضای سبز در محوطه این بنای تاریخی انجام خواهد شد.
سرپرست معاونت میراث فرهنگی خراسان شمالی تاکید کرد: مقبره شهدا بجنورد با اعتباری بالغ 

بر ۶ میلیارد و 500 میلیون ریال از محل اعتبارات ملی سامان دهی خواهد شد.
رحمانی افزود: در راستای احیا بناهای تاریخی سطح شهر، اسفندماه سال گذشته کلنگ احداث 

باغ موزه دفاع مقدس در محوطه بنای تاریخی مقبره شهدا به زمین خورد.
وی با اشــاره به اینکه مقبره شهدا نمونۀ برجسته ای از آثار معماری دوره پهلوی اول در بجنورد 
اســت، گفت: این بنای تاریخی در مرکز باغی ساخته  شده که یادبود و مدفن تعدادی از افسران 
رضاشاه است و در واقعه  سرکوب شورش لهاک خان در سال 130۴ که در منطقه علم سرکشی 

برافراشته بود، جان خود را از دست دادند.
به گفته وی، مقبره شهدا با شماره ۹۲۴1 در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است.

به گزارش ایســنا، در راستای تفاهم نامه با ارتش و شورای شهر بجنورد در خصوص ساماندهی 
مقبره شهدای، قرار است این مکان تاریخی به پارکی گردشگری تبدیل  شود.

معاون وزیر امور خارجه: سرمایه گذاران 
بخش کشت فرا سرزمینی حمایت می شوند

معاون دیپلماســی اقتصادی وزیر امور خارجه بر توســعه کشت فراسرزمینی تاکید کرد و گفت: 
سرمایه گذاران این بخش حمایت می شوند که زمینه آن در برخی از کشورها از جمله ترکمنستان 
و قزاقستان فراهم شده است.به گزارش خبرنگار ایرنا، مهدی صفری روز شنبه در اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی خراسان شمالی  اظهار داشت: توسعه کشت فراسرزمینی می تواند به 

افزایش تولیدات برخی از محصولات پر آب طلب در آن سوی مرزها را برای کشور فراهم کند.
وی با بیان اینکه ارتباط تجاری را باید با بیشــتر کشورهای دنیا رونق دهیم گفت: انجام برنامه 
ریزی در این زمینه امر ضروری است.وی با بیان اینکه استان ها بحث صادرات را متمرکز به یک 
یا دو کشور نکنند اظهار داشت: بعضا بحران هایی در برخی از کشورها ایجاد می شود که این امر 
مانع ارتباطات تجاری را در پی دارد.معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه گفت: هم اینک 
یک ترانزیت ســه جانبه با قزاقستان و ترکمنستان داریم که علاوه بر این، ترانزیت چهار جانبه 
دیگر نیز در دســتور کار قرار دارد که به صادرات کشور کمک شایانی خواهد کرد.صفری با بیان 
اینکه باید زمنیه صادرات پایدار را فراهم کنیم افزود: ظرفیت و پتانســیل برای انتقال تکنولوژی 
در کشــور نیز وجود دارد که در این خصوص نیز باید سرمایه گذاری کنیم که از سرمایه گذاران 
می خواهیم بیشتر وارد حوزه تکنولوژی های نو از جمله تجهیزات پزشکی و دارو  شوند چرا که 
فضای صادراتی آن فراهم است.رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی خراسان شمالی 
نیز در این جلسه بر راه اندازی بازارچه مرزی پرسه سو تاکید کرد.سعید پورآبادی افزود: خراسان 
شمالی در سالهای دور با روسیه در گیفان بجنورد تبادلات تجاری داشت که هم اینک تلاش می 
کنیم تا این تبادل تجاری در کشورترکمنستان که هم اینک با آن مرز مشترک داریم دوباره احیا 
و برقرار کنیم.وی اظهار داشت: خطه خراسان شمالی از نظر درآمد در بین استان های کشور جزو 
رده های آخر اســت که باید تلاش کنیم با رونق اقتصادی و ارتباط تجاری بین کشور همسایه 
باعث افزایش درآمد شویم.رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی خراسان شمالی گفت: 
راه اندازی بازارچه مرزی باید در سطح ملی پیگیری شود، هم اینک  310 کیلومتر مرز خشکی 
با کشــور ترکمنســتان داریم و برای ایجاد گذر مرزی که قبلا تصویب شده بود اقدامات زیادی 
انجام شده اما تاکنون عملی نشده است و بر این اساس در سفر رییس جمهور به استان از ایشان 
خواستیم که این موضوع را در سطح ملی پیگیری کنند چرا که هم اینک به یکی از خواسته ها 
و مطالبات جدی مردم تبدیل شده است.پورآبادی همچنین به مسافت کوتاه مرکز استان تا این 
منطقه نیز اشاره کرد و اظهار داشت: تجار به راحتی می توانند در این گذر مرزی تبادلات تجاری 
داشــته باشند و راه دسترسی آن هموار است.خراسان شــمالی با ترکمنستان 310 کیلومتر مرز 
مشترک بدون معبر باز دارد و از سال 83 تلاش برای گشایش معبر مرزی پرسه سو در حال انجام 
است اما تاکنون به نتیجه نرسیده است. جمعیت مرزنشینان استان خراسان شمالی بیش از 100 
هزار نفر تخمین زده شده است.گسترش همکاری های تجاری، اقتصادی و فرهنگی با کشورهای 
همسایه اولویت  دولت سیزدهم است، کشور ترکمنستان دروازه ورود به آسیای مرکزی است.هم 

اینک تبادل تجاری خراسان شمالی با ۲0 کشور انجام می شود.
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معاون جوانان اداره کل ورزش و جوانان خراسان شمالی 
گفت: امسال حدود 1۶۷ میلیارد و ۹۹0 میلیون تومان وام 
ازدواج بــه یکهزار و ۲۲0 نفر از زوج های جوان اســتان 

پرداخت شد.
مصطفی ارحامی روز گذشته در گفت گو با خبرنگار ایرنا 
اظهار داشــت: بدین ترتیب بــه 1۶ درصد از متقاضیان 

تسهیلات ازدواج در استان، وام پرداخت شده است.
وی جمع متقاضیان وام ازدواج را ۷ هزار و 85۶ نفر اعلام 
کرد و گفت: ۶ هزار و ۶3۶ نفر نیز در صف انتظار دریافت 

وام ازدواج هستند.
ارحامی با قدردانی از برخی بانک های عامل در پرداخت 
به موقع وام های ازدواج، یادآور شــد: پرداخت تسهیلات 
ازدواج در اســتان توسط بانک ها به صورت مستمر رصد 

می شود.
وی با اشــاره به اجرای 1۷ برنامه در هفته ازدواج، یادآور شــد: تقدیر از زوج های جوان، برگزاری کارگاه ازدواج با کمک سمن ها، 
برپایی همایش ازدواج آسان، انجام مشاوره های رایگان در حاشیه شهرها و تقدیر از سمن های فعال در حوزه ازدواج از برنامه های 

در حال اجرای هفته ازدواج در خراسان شمالی است.
خراسان شمالی بر اساس آخرین سرشماری سال ۹5 حدود ۲۷0 هزار جوان 15 تا ۲۹ سال دارد که حدود 3۲ درصد جمعیت استان 

را شامل می شوند.

مدیر نظارت بر ساخت و سازها و کمیسیون ماده 100 شهرداری 
مشهد گفت: از ابتدای امســال تا کنون ۹00 رای قلع بنا در این 

کمیسیون صادر اما تنها پنج درصد از آنها اجرا شده است.
مســعود ایاز روز گذشــته در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: از 
ابتدای ســال جاری چهار هزار و 5۲0 پرونده در این کمیســیون 
رسیدگی شد که  برای ۲3 درصد از این تعداد، رای جریمه و برای 

۲0 درصد نیز رای قلع صادر شده است.
مدیر نظارت بر ساخت و سازها و کمیسیون ماده 100 شهرداری 
مشــهد اضافه کرد: تخلفات بدون پروانه بیشتر مربوط به مناطق 
پیرامونی و حاشــیه شهر و پیشروی های طولی مربوط به مناطق 

برخوردار است.
سال گذشته تخلف 18 هزار مِلک در کمیسیون ماده 100 شهرداری مشهد بررسی و رسیدگی و از این تعداد برای سه هزار و 100 

ملک رای تخریب صادر و 800 فقره از این تعداد اجرایی شد و بقیه نیز در دست پیگیری است.
همچنین پارســال ۲00 ســاختمان در مرحله اسکلت در مناطق 13 گانه مشهد با دســتور قضایی تخریب شد و حدود 800 بنا و 

دیوارهای خطری فاقد استحکام برچیده شد.
کمیسیون ماده 100 شهرها دارای شخصیت حقوقی مجزا از شهرداری هستند اما محل استقرار این کمیسیونها در شهرداری است. 
این کمیسیونها یکی از مراجع اختصاصی  خارج از دادگستری اند و اعضای تشکیل دهنده آن را نمایندگان وزارت کشور، دادگستری، 
شورای اسلامی شهر و شهرداری تشکیل می دهند که در این بین، نماینده شهرداری حق رای ندارد و تنها برای ادای توضیحات 

در جلسات این کمیسیون حاضر می شود.

حدود 16۸ میلیارد تومان تسهیلات ازدواج امسال در خراسان شمالی پرداخت شد ۹۰۰ رای قلع بنا امسال در کمیسیون ماده 1۰۰ شهرداری مشهد صادر شده است

 نقشه راه معادن خراسان رضوی؛ احیا یا توسعه ؟
فعالیت مناســب نیمی از معادن خراســان رضوی در کنار 
نیمه فعال بودن نیمی دیگر، آینده معدنی این اســتان را در 
هاله ای از ابهام فرو برده اســت که آیا باید در مسیر حرکت، 
انرژی را صرف احیای معادن راکد کرد و یا به توسعه معادن 

فعال اندیشید.
به گزارش ایرنا، با توجه به شــرایط اقتصادی کنونی، نمی 
توان توســعه معدنی را دوشادوش احیای معادن راکد پیش 
برد و ضروری اســت که یکی از این دو به عنوان نقشه راه 
استان در بخش معدن در پیش گرفته شود تا دست کم بتوان 
به ارزش افزوده مناسبی در این بخش دست یافت و از سوی 
دیگر انرژی و بودجه اســتان صرف معادنی نشود که نمی 

توان به توسعه و فرآوری آنها امید چندانی بست.
خراسان رضوی رنگین کمانی از مواد معدنی شناخته شده را 
دارد، ۴۶ نوع ماده معدنی در این استان وجود دارد که برای 

بهره برداری از آنها حدود هزار مجوز صادر شده است.
در میــان مواد معدنــی مزبور، عمق و غنای ســنگ آهن 
خراسان رضوی بیشتر از دیگر مواد معدنی است، لذا بیشتر 
سرمایه گذاریها به این بخش سوق یافته و مسیر توسعه آن 
نیز هموار شده است تا آنجا که بعضا نگرانی در خصوص به 
پایان رســیدن سنگ آهن و نبود مواد اولیه لازم برای ادامه 

کار کارخانه های فولادی در آن وجود دارد.
حال در این میان نیمی دیگر از معادن خراســان رضوی به 
دلایل مختلف غیرفعال شده اند که به نظر می رسد احیای 
آنها نیز چندان کار ساده ای نباشد، فعالیت مجدد این معادن 
بارها از سوی فعالان بخش خصوصی مورد تاکید قرار گرفته 

و به عنوان یک نقیصه مطرح شده است.
تا آنجا که این موضوع به دبیرخانه شورای گفتگوی دولت و 
بخش خصوصی خراسان رضوی نیز رسیده و جلسه عمقی 

و مفصلی در این زمینه برگزار شده است.
فعال سازی معادن راکد، اشتغالزایی و افزایش 

گردش نقدینگی
فعالان بخش معدن بارها تلاش برای احیای معادن را مورد 
تاکید قرار داده و خواستار اتخاذ راهکاری از سوی دولتمردان 

برای این موضوع شده اند.
رییس دبیرخانه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 
خراسان رضوی در این باره گفت: این دبیرخانه در نظر دارد 
که مسائل و مشکلات بخش معدن را در صحبت با فعالان 
آن شناســایی کرده و در نشستهای دبیرخانه، بخشنامه ها، 
شیوه نامه ها و رویه های مخل فعالیت در این بخش را به 

بحث و بررسی بگذارد.
علی اکبر لبافی افزود: مهمتریــن اولویت در بخش معدن 
استان، راه اندازی معادن غیرفعال است زیرا با وجود رویکرد 
خراسان رضوی مبنی بر توســعه صنایع معدنی و فولادی 
و برخورداری بخش معدن از بیشترین نرخ رشد اقتصادی، 
استان بیش از ۴00 معدن غیرفعال دارد که به عللی از جمله 
فقدان ماشــین آلات لازم و یا فرسودگی بیش از حد آنها، 
عدم همکاری و هماهنگی دستگاه های اجرایی و یا وجود 
بخشنامه ها و رویه های صادره مخل تولید، تعطیل هستند.

وی اظهار داشت: اگر بتوان معادن منفعل و غیرفعال مزبور 
را دوبــاره فعال کرد، تحولی در حوزه اقتصادی، اشــتغال و 
تامین منابع صندوق های بیمه ای و مالیاتی استان به وجود 

خواهد آمد.
وی بیان کرد: فعال ســازی معادن راکد اســتان منجر به 
افزایش گردش نقدینگی و بهبود سرانه های درآمدی مردم 

به ویژه رونق کســب و کارهای روســتایی مرتبط با حوزه 
معدن نیز می شود.

رییــس دبیرخانه شــورای گفت و گــوی دولت و بخش 
خصوصی خراســان رضوی ادامه داد: اولویت دیگر معادن 
اســتان مربوط به حوزه اکتشاف اســت که باید مسائل و 
مشکلات اکتشــافات جدید مشخص و برنامه ای نیز برای 

استفاده از ظرفیتهای جدید تدوین شود.
لبافی، معادن خراسان رضوی را به ۲ دسته کوچک و بزرگ 
مقیاس تقســیم کرد و گفت: معادن بزرگ استان در خواف 
و بردســکن فعال هستند که گردش نقدینگی برخی از این 

معادن به بیش از ۲0 هزار میلیارد تومان می رسد.
وی افــزود: ایــن گردش نقدینگــی می توانــد به بهبود 
زیرساختها، ایجاد کسب و کارهای جدید، رونق اقتصادی و 
تامین گردش نقدینگی استان کمک کند که ما هنوز از این 

ظرفیت نتوانسته ایم به طور کامل استفاده کنیم.
وی بیان کرد: آهن موجود در کوه های خواف با خلوص ۴۷ 
درصدی نیاز کارخانجات فولاد استان های خراسان رضوی، 
اصفهان و خوزستان را تامین می کند، در حقیقت این معادن 
برای تامین خوراک فولادســازی های کشور در نظر گرفته 
شده است که ما از این ظرفیت نه در تامین منابع مالی استان 
و نه در ایفای مســوولیت های اجتماعی، شرکتی و نهادی 

بهره نمی گیریم.
رییس دبیرخانه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 
خراســان رضوی گفت: اگر بتــوان از ظرفیت این معادن 
براساس برنامه تدوین شده، بهره برداری کرد، این امر می 

تواند به حوزه های مختلف کمک شایانی کند.
لبافــی افزود: معادن کوچک مقیاس خراســان رضوی نیز 
مشکلات خاص خود را دارند و بعضا فاقد ماشین آلات لازم 
هستند، برخی از این واحدها توان خرید ماشین آلات را هم 
ندارند، از این رو باید در قالب کنسرســیومی گرد هم آیند تا 
ماشین آلات معدنی خریداری کرده و از خام فروشی معادن 

جلوگیری شده و سنگهای معدنی فرآوری شود.
وی وجود برخی بخشنامه ها را از موانع جدی فعالیت معادن 
دانست و گفت: برخی بخشنامه ها باعث تعطیلی معادن شده 
است، به عنوان مثال در یکی از بخشنامه ها اشاره شده که 
تنها معادن قادرند از ظرفیت خرید ماشین آلات و تسهیلات 
استفاده کنند که یکسال قبل از درخواست، فعال بوده باشند.

وی اظهار داشت: از آنجا که اغلب معادن غیرفعال خراسان 
رضوی در یکسال گذشته فعالیت نبوده اند، پیگیری هایی 
از ســوی وزارت صنعت، معدن و تجــارت انجام گرفت تا 

بخشنامه مزبور اصلاح شود.
توسعه فرآوری معدن لازمه اقتصاد خراسان رضوی

به گفته رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
رضوی، خام فروشی مواد معدنی در منطقه سنگان از توابع 
شهرستان خواف اکنون به صفر رسیده و آن منطقه تبدیل 
به یکی از قطبهای فرآوری سنگ آهن و چرخه کامل تولید 

فولاد و آهن شده است.
اما فعالان بخش خصوصی قائل به توسعه معدنی خواف در 
زمانی هستند که زیرساختهای لازم در این بخش نیز به طور 

کامل تامین شود.
رییس خانه معدن خراسان رضوی بر تکمیل زنجیره تولید 
آهن در خواف، تاکید کرد و گفت: شرایط حمل و نقل گندله 
و کنســانتره در این منطقه به هیچ وجه مناســب نیست و 
ناوگان کافی در اختیار تولیدکنندگان قرار ندارد و باید حتما 

برای این بخش چاره ای اندیشید.
غلامرضا نازپرور افزود: منطقه ســنگان خواف با مشــکل 
فقدان آهن اســفنجی مواجه است، ســرمایه گذار مناسب 
برای تولید این نوع آهن وجود دارد؛ اما ضعف انرژی مانع از 
سرمایه گذاری در این بخش بوده و لازم است هر چه سریعتر 

نسبت به احداث نیروگاه در آن منطقه اقدام شود.
وی به ظرفیت های ســنگ آهن افغانســتان نیز اشاره و 
بیان کرد: در خراســان رضوی سرمایه گذاری زیادی برای 
فرآوری ســنگ آهن انجام گرفته است، از سوی دیگر در 
کشور افغانستان و تنها در بخشی از مرز مشترک آن کشور با 
ایران، ۶0 میلیون تن سنگ آهن وجود دارد که ما نتوانستیم 

از این فرصت بهره بگیریم.
وی خاطرنشــان کرد: هرچند شرایط سیاسی به وجود آمده 
در افغانســتان برنامه های فعالان اقتصادی استان خراسان 
رضــوی را برای بهره مندی از ســنگ آهن موجود در آن 
کشور به عقب انداخته است؛ اما باید قبل از حضور چینی ها 
در افغانستان، بستری برای استفاده از منابع سنگ آهن آن 

کشور فراهم کرد.
نایب رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
خراسان رضوی با بیان اینکه 50 درصد از معادن این استان 
غیرفعال هستند، گفت: برای فعال کردن مجدد این معادن 

راهکارهایی پیش بینی شده است.
نازپرور افزود: سیاست ما در حوزه معدن باید صادرات محور و 
مبتنی بر فرآوری مواد معدنی باشد، بسیاری از اقدامات موثر 
و مناسب را می توان در بخش معدن خراسان رضوی انجام 
داد، اما جذب ســرمایه گذار در این استان به سختی انجام 
می شود و هیچ قانون مناسبی در بخش معدن برای جذب 

سرمایه گذار خارجی وجود ندارد.
رییس کمیســیون معدن و صنایع معدنی اتــاق بازرگانی 
خراســان رضوی نیز در این باره گفت: ۲ تا سه عامل سبب 
تعطیلی برخی از معادن استان شده است که شامل عملکرد 
سازمان های دولتی، قیمت کنونی برخی مواد معدنی، ماشین 
آلات فرســوده معدنی، باطله برداری و فراهم نبودن واحد 
فرآوری سیار، هزینه های بالای حمل و نقل و حقوق دولتی 

است.
احمدرضا صفار طبســی افزود: در صورت راه اندازی معادن 
غیرفعــال، حدود چهار تا پنج هزار نفر می توانند به صورت 
مســتقیم دراین بخش مشغول به کار شوند که امیدواریم با 
همکاری مســوولان ذیربط معادن غیرفعال به چرخه تولید 
بازگشته و در حوزه اکتشــاف هم گامهای موثری برداشته 

شود.
وی اظهار داشــت: یکــی از مهمترین چالشــها در حوزه 
اکتشاف، فرآیند دشوار گرفتن مجوز از اداره منابع طبیعی و 
فقدان ماشین آلات پیشرفته و فناوری روز دنیاست. متاسفانه 
در شرایط فعلی قوانین به گونه ای است که بسیاری از معدن 
داران نمی توانند نسبت به واردات ماشین آلات اقدام کنند 
که امیدواریم با تحقق قول مساعد دولتمردان برای همکاری 

در این حوزه، شاهد حل این مشکل در استان باشیم.
به نظر می رســد برای احیای معــادن راکد باید به میزانی 
انرژی گذاشته و هزینه کرد که این کار در مسیر توسعه سایر 
معادن مانع ایجاد نکند، زیــرا همه معادن ارزش اقتصادی 
بالایی ندارند که دولت انرژی زیادی برای احیای آنها بگذارد، 
شاید اگر توجه خود را معطوف به توسعه زیرساختهای معادن 

کنونی کند، نتیجه بهتری حاصل شود.

معاون معــدن و صنایع معدنی ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت خراســان رضوی نیز در این باره گفت: ما به عنوان 
متولی بخش معدن برای هــر متقاضی بهره برداری از هر 
ماده معدنی که حتی ممکن است ارزش زیادی نداشته باشد، 
با این فرض که ممکن اســت 10 سال دیگر برای آیندگان 

ارزشمند شود، مجوز صادر می کنیم.
محمد توکلی افزود: کل معادن فعال خراسان رضوی 53۲ 
مورد است که فعالیت بسیار مناسبی دارند، به طوری که در 
ماه جاری در یک معدن بیــش از 50 درصد افزایش تولید 
به وجود آمد و فقط یک قلم افزایش تولید در معدن، باعث 

افزایش 1۲ درصدی حجم تولیدات معدنی استان شد.
معاون معــدن و صنایع معدنی ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت خراســان رضوی گفت: اکنون ۴83 معدن، معادل 
نیمی از کل معادن اســتان، غیرفعال هستند که عمده آنها 
مربوط به مصالح ساختمانی می شــود و از این تعداد 3۲5 

معدن ارزش اقتصادی زیادی هم ندارند.
توکلــی اضافه کرد: با این حال از بین معادن غیرفعال 15۷ 
معدن شناسایی شده است که می توان با اتخاذ راهکارهایی 
آنها را احیا کرد، در صورتی که احیا نشد، این معادن از طریق 

مزایده عمومی واگذار خواهند شد.
وی با اشــاره به کاهش خام فروشی و توسعه فرآوری مواد 
معدنی در خراســان رضوی گفت: هم اینک صنایع معدنی 
زیــادی در حوزه های مس و ســنگ آهن توســعه یافته 
و کارخانــه های متعددی ایجاد شــده اند که متناســب با 

ظرفیتهای فعلی در استان است.
وی اظهار داشت: از ۹ سال پیش اقداماتی در حوزه اکتشافات 
در خراسان رضوی آغاز شده و تاکنون ۶۷ تارگت معدنی در 
استان کشف شده است که نتیجه این اکتشافات بروز و نمود 
خوبی در حوزه معادن مس و آهن داشته و البته نیاز است که 
کل پهنه معدنی استان با اتخاذ روشهای جدید مورد مطالعه 

مجدد قرار گیرد.
رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت خراســان رضوی 
هم با اشــاره به تدوین برنامه چهار ساله برای بخش های 
کاری این نهاد گفت: در این راستا وضعیت فعلی استان در 
حوزه معدن شناسایی و تکلیف این بخش برای توسعه و حل 

مشکلات تا چهار سال آینده مشخص شده است.
امیررضا رجبی افزود: احیا و اقتصادی کردن واحدهای معدنی 
راکد یکی از برنامه های این سازمان است، در این راستا از 
آنجا که بهره برداران معدنی سرمایه گذاران بخش خصوصی 
هستند، می توان از بهره بردار واحد راکدی که پروانه بهره 
برداری آن به پایان رسیده است، طبق ماده ۲0 قانون معادن 

سلب صلاحیت کرد که پیگیر تحقق این امر هستیم.
وی با اشاره به غیرفعال بودن نیمی از معادن خراسان رضوی 
گفت: اخیرا 3۲5 معدن راکد استان در مزایده عمومی شرکت 
داده شــد اما فردی در آن شــرکت نکرد زیرا احساس می 

کردند که زمان بهره برداری از این معادن نیست.
برآیند سخنان مسوولان و دســت اندرکاران بخش معدن 
نشــان می دهد که هم احیای معادن راکد و هم توســعه 
صنایع معدنی در دستور کار قرار دارد اما سوال این است که 
چه ضرورتی برای احیای معادنی که توجیه اقتصادی ندارند، 
وجود دارد؟ آیا بهتر نیســت که ظرفیتها به سمت تکمیل 
زیرســاختهای بخش معدن معطوف شــود تا این واحدها 
مشکل حمل و نقل، ماشین آلات یا تامین مواد اولیه نداشته 

باشند؟
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 تارتار:  بازیکنان به پیشنهاد ذوب آهن فکر 
هم نمی کنند

سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن گفت: ما منتظر هستیم تیم های متمول یارهای خود را بگیرند 
زیرا بازیکنان فعلا به پیشنهادهای ما حتی فکر هم نمی کنند.

به گزارش خبرنگار ورزشــی خبرگزاری فارس، مهدی تارتار درمورد جلســه هم اندیشــی 
مسئولان سازمان لیگ با نمایندگان و مربیان باشگاه های لیگ برتری اظهار داشت: جا دارد 
از سهیل مهدی تشکر کنم. جلسه خیلی خوبی بود و نظرات همه مربیان را شنیدند. سازمان 
لیگ ســعی کرد برنامه ای تدارک ببیند که منافع باشگاه ها هم در نظر گرفته شود. بحث تیم 

ملی هم هست. ان شاءالله با جمع بندی این نظرات شاهد برنامه خوبی باشیم.
وی درمورد اهداف باشــگاه ذوب آهن برای فصل آینده و یارگیری این تیم، گفت: ما منتظر 
هســتیم تیم های متمول یارهای خود را بگیرند زیرا بازیکنان فعلا به پیشــنهادهای ما حتی 
فکر هم نمی کنند. چند بازیکن خوب گرفتیم اما ســر فرصــت بازیکنان دیگر را هم جذب 

می کنیم.
سرمربی ذوب آهن درباره زمان شروع تمرینات تیمش، گفت: تمرینات ما از ۹ تیر آغاز شده 

و همچنان ادامه دارد. ان شاءالله با برگزاری بازی های تدارکاتی برای لیگ آماده می شویم.

سبقت تلخ زنان از مردان!
رئیس فدراســیون ورزش های همگانی نسبت به پیشــی گرفتن کم تحرکی زنان نسبت به 
مردان هشــدار داد و گفت: وظیفه همه نهادها و سازمان ها این است که به ورزش زنان توجه 

ویژه تری داشته باشند.
به گزارش ایســنا، افشــین ملایی در آیین رونمایی از لیگ »ایروبیک ایرانیان« با بیان اینکه 
بانوان در کم تحرکی گوی ســبقت را از آقایان ربوده اند، اظهار کرد: چرا ورزش در بین بانوان 
از توسعه قابل قبولی برخوردار نیست؟ این پرسشی است که باید مسئولان ارشد ورزش کشور 

به آن توجه و برایش پاسخ درستی پیدا کنند.
ملایی ادامه داد: فدراســیون ورزش هــای همگانی وظیفه خود می داند کــه زمینه را برای 
مشــارکت بانوان فراهم کند، متاسفانه اکثر فدراسیون ها فقط به فکر ورزش قهرمانی هستند 
و هیــچ توجهی به ورزش همگانی و عمومی ندارند و به همین دلیل باید تلاش کنیم تا این 

نقیصه برطرف شود.
رئیس فدراســیون ورزش های همگانی با اشاره به اینکه فدراسیون متبوعش تنها فدراسیونی 
اســت که برای رفع کم تحرکی برنامه دارد، عنوان کرد: با تمام توان در این مســیر حرکت 
خواهیــم کرد و به عنوان مجموعه ای منحصر به فرد برای گروه های مختلف جمعیتی برنامه 

مربوطه تعریف شده است.
ملایی افزود: فدراســیون ورزش های همگانی بعد از دوران کرونا تصمیم گرفت که ظرفیت 
درونی انجمن ها را فعال و هر انجمن با کمیته های متناظرش همانند یک فدراسیون به منظور 
رفع کم تحرکی مخاطبان بالقوه و بالفعل عمل کند.وی با اشاره به اینکه لیگ ایروبیک بانوان 
آغازی برای انجمن »ایروبیک و استپ« برای مواجهه فعال و ساختارمند با مسئله کم تحرکی 
بانوان اســت که باید جامعه مخاطبان آن رصد و بر جمیعت بانوان ورزشکار ایروبیک پس از 
لیگ اضافه شــوند، عنوان کرد: برای برند شدن یک رویداد چند سال زمان نیاز و ثبات شرط 
اصلی تداوم هر رویدادی اســت، بنابراین در صورتــی که تمرکز انجمن ایروبیک معطوف به 
افزایش جامعه مخاطبان خود باشــد در آینده ای نه چندان دور با حمایت فدراسیون و وزارت 

ورزش و جوانان تبدیل به یک فدراسیون خواهد شد.

در جمع صد بازیکن برتر جهان با صدرنشینی بنزما

مهدی طارمی و یک پیش روی بزرگ و تازه
رسـانه اسـپانیایی و مشـهور مارکا لیست صد 
بازیکـن برتـر جهـان را اعـلام کـرد کـه نام 
سـتاره تیـم ملـی ایران نیـز در آن به چشـم 

می خـورد.
بـه گزارش »ورزش سـه«، مهدی طارمی در 
دو فصـل اخیـر با پیراهـن پورتو  درخشـیده 
و حـالا در جایگاهـی اسـت کـه می شـود به 
او لقـب یک سـتاره بین المللـی را داد و حالا 
با انتشـار فهرسـت صـد بازیکن برتـر جهان 
از دید رسـانه مشـهور مارکا، نـام طارمی نیز 

در آن بـه چشـم می خورد.
در ابتـدای ایـن لیسـت کریـم بنزمـا، کورتوآ 
و وینیسـیوس جونیـور قـرار گرفتـه اسـت. 
محمـد صلاح، کیلیـان ام باپه، لـوکا مودریچ، 
لواندوفسـکی،  روبـرت  دی بروینـه،  کویـن 

در  نیـز  مانـه  سـادیو  و  فن دایـک  ویرژیـل 
رتبه هـای چهـارم تا دهـم به انتخـاب مارکا 

گرفته انـد. قـرار 
ایـن تیـم متخـب فصـل ۲0۲۲ جهـان بـر 
اسـاس جـدول صـد بازیکـن برتـر مـارکا به 

تفکیـک پسـت اسـت.
رتبـه طارمـی در این فهرسـت، نود و شـش 
اسـت و  از ایـران بازیکـن دیگـری در ایـن 

لیسـت صدتایـی حضور نـدارد. 
دیگر بازیکن آسـیایی فهرسـت صـد بازیکن 
برتـر جهـان کـه توسـط مارکا منتشـر شـده 
سـون هیونـگ میـن آقـای گل ایـن فصـل 
رتبـه  در  کـه  اسـت  انگلیـس  برتـر  لیـگ 

هفدهـم جـدول قـرار دارد.
کریـم بنزمـا رتبـه اول جـدول صـد بازیکن 

مـارکا را بالاتـر از دو بازیکـن دیگـر رئال از 
آن خـود کرد.

*برنـاردو سـیلوا، ارلینـگ هالنـد، الکسـاندر 
آرنولـد، لوئیـز دیاز، رافائـل لیائو، کریسـتوفر 
مین،دارویـن  هیونـگ  سـون  ان کونکـو، 
هرنانـدز  رودریگـو  و  کانسـلو  ژائـو  نونیـز، 
اختیـار  در  را  بیسـت  تـا  یـازده   رتبه هـای 

دارند. 
*کریسـتیاتو رونالـدو، تیاگـو آلکانتـرا، دیویو 
لیونـل  فـودن،  فیـل  والـورده،  فـده  آلابـا، 
مسـی، ولاهوویـچ، فابینیـو، تئـو هرنانـدز و 
آنتونیـو رودیگـر ده بازیکـن بعـدی هسـتند.

*پـدری، آلیسـون بکـر، ادر میلیتائـو، هـری 
لائوتـارو،  شـوامنی،  اورلیـن  گاوی،  کیـن، 
کیمیـش، تومـاس مولـر، رافائـل سـانتوس، 

رائـول  مینیـان،  مایـک  دانژومـا،  آرنـات 
آلبیـول، سباسـتین هالـر، نبیل فکیـر، فیکایو 
تومـوری، سـاندرو تونالـی، فیلیپ کوسـتیچ، 
ایـوان پرشـیچ و دیگـو ژوتا بازیکنـان برتر تا 

رتبـه پنجـاه هسـتند.
آیمریـک  رایـس،  دکلان  *رابرتسـون، 
لاپورتـا، میسـون مونت، رونالـد آراخو، ریس 
جیمـز، نیمار، ایموبیله، پابلو سـارابیا، سـرخیو 
کانالـس، تامـی آبراهـام، نارسـلو بروزوویـج، 
آنتونـی ماتئوس، کاراسـکو، پاتریک شـیک، 
ویسـان  حکیمـی،  اشـرف  آدیمـی،  کریـم 
بـن یـدر، جیمـز تورنیـر و لورنتـزو پلگرینـی 
رتبه هـای پنجـاه   یک تا هفتـاد را در اختیار 

دارند.
میلینکوویـچ،  سـرگی  آسـپاس،  *یاگـو 

عثمـان دمبلـه، لوئیـس سینیسـترا، مایـکل 
پاکتـا،  لـوکاس  برنـر،  گلیسـون  مرینـو، 
دیمیتـری پایت، جـرارد دلوفئو، بونـو، کالیدو 
کولیبالـی، ایکـر مونیایـن، دیگـو کارلـوس، 
نیکـو اشـلوتربک، دومنیکـو بـراردی، نائـول 
سـیمئونه،  جیووانـی  رویـز،  فابیـان  مولینـا، 
برونـو گیمارائـس و جاناتان کلاوس بیسـت 

بازیکـن تـا رتبـه نـود هسـتند.
*در ده بازیکـن پایانـی ایـن لیسـت مـارکا 
نـام مهـدی طارمی نیـز حضور دارد . سـرجیو 
گومـز، مارکـو رویـس، مارتیـن تریه، شـارل 
دکتـلار، رائـول د تومـاس، طارمـی، فابیـو 
در  و  اونـداو  دنیـز  مودسـت،  آنتونـی  ویـرا، 
نهایـت کـودی خاکپـو رتبـه نـود و یـک تـا 

صـد لیسـت مـارکا هسـتند.

Lorem ipsum
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

تشخیص بیماری با بوییدن نفس افراد!

محققان چینی در مطالعه اخیرشــان از توسعه بینی های رباتیکی که 
می توانند با بوییدن تنفس افراد، بیماری های تشخیص داده نشده در 

آنها را شناسایی کنند، خبر داده اند. 
به گزارش ایســنا و به نقل از اس اف، دانشــمندان می گویند بینی 
رباتیک در آینده نزدیک می تواند بیماری های پنهان را به ســادگی 
و تنها با بوییدن نفس بیمار، شناســایی کند. یک گروه بین المللی از 
محققان دانشــگاه ججیانگ چین در حال کار بر روی تکنیک های 
جدیدی است که ترکیبات شیمیایی موجود در تنفس، عرق و اشک 
افراد را تجزیه و تحلیل می کند چرا که این مواد شیمیایی به عنوان 

»اثر انگشت« برای شناسایی هزاران بیماری عمل می کنند.
دانشــمندان این مفهوم را »ولاتومیک«)volatolomics( نامیدند و 
خاطرنشان کردند که این بینی رباتیک هنوز هم چندین قدم از کار 
در آزمایشــگاه تا تبدیل شدن به یک محصول تجاری در دسترس 

برای پزشکان و مصرف کنندگان فاصله دارد.
 وقتی شخصی بوی یک عطر، یک گل تازه یا یک غذای خوشمزه 
یا بوی زباله را استشمام می کند، بینی او با ترکیبات آلی فرار مواجه 
می شود. این مواد شــیمیایی از نقطه جوش پایینی برخوردارند و به 
راحتی تبخیر می شوند و به همین دلیل است که آنها »فرار« نامیده 

می شود.
هر موجودی خواه ناخواه در واقع ترکیبات آلی فرار)VOCs( را آزاد 
می کنــد. بدن این کار را برای دفاع، ارتباط و حتی تولید مثل انجام 
می دهد. با این حال، بدن ما همچنین در پاسخ به تغییرات بیولوژیکی 
مانند بیمار شــدن به طور اتفاقی ترکیبات آلی فرار)VOCs( را آزاد 
می کنــد. محققان این مطالعه خاطرنشــان کردند که انتشــار این 
ترکیبات برای هر فرآیند بیولوژیکی منحصر به فرد است و هر کدام 
از ترکیبات یک ترکیب آلی فرار)VOCs(ایجاد می کنند که آنها را با 

بیماری های خاصی مرتبط می کند.
برای پزشــکان، ولاتولومیک ها راهی برای شناسایی بیماری ها در 
مراحل اولیه رشــد آنها ایجاد می کند. در بیماری هایی مانند سرطان 
این امر بسیار مهم است، زیرا درمان سرطان قبل از انتشار در سراسر 

بدن به طور قابل توجهی آسان تر است.
استفاده از یک ایده قدیمی در قرن بیست و یکم

اگرچه ولاتولومیک رشته نسبتا جدیدی است اما محققان می گویند 
مفهوم بوییدن نفس شــخص برای شناســایی بیماری در واقع به 
زمان بقراط، پزشک یونان باستان و پین چیائو پزشک چین باستان 

برمی گردد.
اخیرا، دانشــمندان هزاران امضای ترکیبات آلــی فرار)VOCs(را 
طی پنج دهه گذشــته شناســایی کرده اند. متاسفانه دانشمندان ۴0 
یا 50 ســال پیش فناوری لازم بــرای انجام کاری با این اطلاعات 
را نداشــتند. اکنون، فناوری یادگیری ماشین و هوش مصنوعی به 
دانشمندان این امکان را می دهد که از همه این داده ها استفاده کنند. 
در همین حال، حسگرهای نانوموادی مانند »eNose« می توانند به 
دقت اثر انگشت ترکیبات آلی فرار )VOCs(را که از غذا، نوشیدنی، 

آلودگی و افراد ساطع می شوند، تشخیص دهند.
چه موانعی در راه توسعه بینی رباتیک وجود دارد؟

 )VOCs( در مطالعــه جدید، محققان ابتدا تمــام ترکیبات آلی فرار
را که با بیماری هایی که از منابع بدنی ناشــی می شوند ارتباط دارند 
را بررســی کردنــد. در بخش بعدی، آن ها به بررســی چالش های 
پیش روی دستگاه های تشخیص ترکیبات آلی فرار)VOCs( مانند 
»بینی الکترونیکی« و »بینی فوتونیک« پیشرفته پرداختند. محققان 
امیدوارند بررسی آنها نتیجه بخش باشد و بتوانند تمام شکاف هایی 

را که در این زمینه وجود دارد را شناسایی و حل کنند.

قلم رسانای نانویی جایگزین 
چسب نقره شد

یک شرکت دانش بنیان، قلم های رسانایی نانویی تولید و به بازار 
عرضه می کند که کاربردهای آموزشی و صنعتی دارد.

به گزارش ستاد توسعه فناوری نانو، رضا آزادبخت شرکت دانش 
بنیان درباره قلم های رســانای نانو گفت: در حال حاضر این قلم 
از طریق فروشگاه ها در سراسر کشور عرضه می شوند که علاوه 

بر کاربرد آموزشی، استفاده صنعتی دارد.
وی با بیان اینکه در این قلم ها از نانوذرات اســتفاده شــده که 
نســبت به چســب های نقره مزیت هایــی دارد، گفت: قلم های 
رسانای خارجی به دلیل محدودیت های تحریمی، به سختی وارد 
کشــور می شوند و قیمت بالایی دارند این در حالی است که این 
قلم های نانویی با کمتر از یک ســوم قیمت قلم های خارجی به 
بازار عرضه می شوند و از نظر کیفیت نیز مشابه نمونه ها خارجی 

هستند.
به گفتــه آزادبخت، ذرات نقــره در قلم های خارجــی در ابعاد 
میکرونی هســتند اما این قلم های ایرانــی ابعاد نانومتری دارند. 
اهمیــت نانومتری بودن ذرات در میزان مصرف نقره اســت. در 
چســب های نقره رایج در حدود 85 درصد وزنی نقره اســتفاده 
می شــود در حالی که در این قلم های نانویی، کمتر از ۴5 درصد 
وزنــی نقره به کار رفته در حالــی که همان ویژگی و عملکرد را 
داراست و در عین حال از قیمت کمتری برخوردار است، چرا که 
نقره فلــز گرانقیمتی بوده و کاهش مصرف آن به کاهش قیمت 

تمام شده محصول کمک می کند.
آزادبخت ادامه داد: از این قلم ها علاوه بر کاربردهای آموزشــی 
در صنایعی نظیر الکترونیک، ســلول خورشید و میکروسکوپ ها 
 STM و SEM نیز می توان اســتفاده کرد. در میکروسکوپ های
که رســانایی نمونه اهمیت زیادی دارد، این قلم ها قابل استفاده 

هستند. در تعمیرات بوردها نیز می توان از آن ها استفاده کرد.
این عضو هیئت علمی دانشــگاه بوعلی گفت: در حال توســعه 
یک اپوکسی رسانا هستیم که با فناوری مشابه با فناوری همین 
قلم های رســانا ساخته می شــود. به زودی این محصول نیز به 

مراحل پایانی توسعه خواهد رسید.
وی خاطر نشــان کرد: این قلم رسانا قابلیت کاربرد روی کاغذ و 
مقوا و استفاده در مصارف آموزشی، طراحی مدارهای الکترونی، 
آموزش در حوزه الکترونیک، ســلول های خورشیدی و کاردستی 
را دارد. از مزیت هــای این قلم می توان به عدم ایجاد ســطوح 
برجســته )ایجاد خط های صاف و بدون برجســتگی و غیر قابل 
لمس با دســت( اشاره کرد. در فرمولاسیون این قلم رسانا از آب 
به عنوان حلال اســتفاده شــده و تا اثرات زیست محیطی را به 
حداقل برســاند. در تولید این محصــول از نانوذراتی در ابعاد 50 

نانومتر استفاده شده است.

خبر

علمی

علمی

محققــان با الهــام از طبیعت یــک ربات ماهی 
ابداع کرده اند که می تواند در آب حرکت کند و 
همزمان ذرات ریز پلاســتیک را از آب پاکسازی 
کند.بــه گزارش نیواطلس، ایــن ربات که با نور 
فعال می شود حاصل تلاش محققان چینی است 
که مشغول ارتقای روش های فعلی 
تولید نرم ربات هایی هستند  برای 
تا آب های آلوده را پاکسازی کنند. 
این ربات هــا از هیــدروژل ها و 
الاستومری ســاخته شدند که قادر 
به تحمل چنین محیط هایی است. 
در همین راســتا محققان از صدف 
مروارید و در حقیقت یک مــاده کامپوزیتی نرم 
الهــام گرفتند که نرم تنانــی مانند صدف ها به 
عنوان لایه ای برای محافظت از داخل پوســته 
شــان اســتفاده می کنند.این مــاده دارای یک 
شیب بســیار اندک و میکروسکوپی است که از 
کلسیم  کربنات  معدنی-پلیمری  کامپوزیت های 
در یک طرف به ســمت دیگر منتقل می شــود 
که عمدتاً حاوی فیلر پروتئین ابریشــم اســت. 

محققان توانســتند با ایجاد کامپوزیت ورقه های 
نانو از این سیب اندک تقلید کنند. ورقه های نانو 
کامپوزیــت از مولکول هایی با فضای داخلی آب 
گریــز و فضای خارجی آب دوســت و همچنین 
گرافن ســولفونه شده تشکیل شــده است.این 
ورقه ها با غلظت هــای متفاوتی از مخلوط های 
لاتکس پلی اورتان تقویت شدند و در مرحله بعد 
به صورت لایه لایه روهم قــرار گرفتند تا یک 
شــیب اندک و منظم ایجــاد کنند که در صدف 
مروارید یافت می شود. سپس این مواد به شکل 
یک ربات کوچک مشابه ماهی به اندازه 15 میلی 
متر تبدیل شدند که یک لیزر مادون سرخ در دم 
آن وجود دارد. علاوه بر آن دوام و انعطاف پذیری 
ربات نیز بســیار جالب بود.با روشــن کردن لیزر 
موجود در ربات، بالــه ها و دم حرکت می کنند. 
محققان معتقدند این ربات سریع تر از نرم ربات 
های شناگر است. آنها در آزمایش ها نشان دادند 
ربات می تواند به طور مداوم میکروپلاســتیک 
پلی اســتایرن را جذب و آنهــا را به اماکن دیگر 

منتقل کند.

ناسا قصد دارد یک تلسکوپ با آینه هایی عظیم 
را همراه بالنی به ارتفاع ۴0هزارمتری به قطب 

جنوب بفرستد.
به گــزارش مهر بــه نقــل از اینترســتینگ 
انجینرینگ، ناسا به عنوان بخشی از برنامه بالن 
علمی خود تصمیم دارد سالانه 10 تا 15 بالن به 
اتمسفر زمین بفرستد. برای این منظور سازمان 
فضایی آمریکا از بالن هایی به اندازه یک زمین 
فوتبال استفاده می کند و تلسکوپ 
آن آینــه های بزرگــی دارد که از 

نیکل و طلا ساخته شده اند.
تلسکوپ  کشــفیات  اوقات  بیشتر 
های فضایی ناسا خبر ساز هستند، 
اما این سازمان فضایی برای نشان 
دادن فنــاوری جدیــد و همچنین 
انجام تحقیقات درباره اتمســفر زمین، خورشید 

و حتی جهان از بالن ها نیز استفاده می کند.
ماموریت های بالنی ناســا هزینه کمتری دارند 
و ارسال آنها به فضا ســریع تر از برنامه ریزی 

ها انجام می شــود.در همین راســتا قرار است 
 ۲0۲3 دســامبر  در   ASTHROSتلســکوپ

میلادی به فضا پرتاب شود.
این تلســکوپ پس از ارســال به مدار زمین در 
ارتفــاع ۴0 هزار متری قطــب جنوب باقی می 
ماند تا طول موج هایی از طیف نور مادون سرخ 
را رصد کند که به دلیل اتمســفر زمین مسدود 
شــده اند.محققان با مشاهده این طول موج ها 
تلاش خواهند کرد تا دریابند چگونه ابرهای گاز 
و غباری که در کهکشــان ها پراکنده شده اند 
نیز می توانند شکل گیری یک ستاره را متوقف 
کننــد. ایــن مأموریت فضایی کهکشــان های 
دوردســت که حاوی میلیون ها ستاره هستند را 
رصد می کند تا دریابد چگونه غبار ســتاره ای و 
گاز با ســایر فرآیندها مانند فوران های ستارگان 
زنده یا مرگ ســتاره های پرجرم واکنش نشان 
می دهند. ASTHROS طی ماموریتی ۴ هفته 
ای نقشه هایی سه بعدی با وضوح بالا از توزیع 

و حرکت گازها در کهکشان ما ایجاد می کند.

ماهی رباتیک ریز پلاستیک های آب را پاک می کند

یک بالن تلسکوپ ناسا را به آسمان قطب جنوب می برد


